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Tema: Miljø på mange måd 
Bladet Flyvevåbnet har er 
for at finde historier d væl;et rundt i værnet 
med begrebet mil· ' Ler a e kan forbindes 
havmiljø, arbe · ds~~t· æs blandt andet om 
Rømø i dette ~eget Jbøl ogdnaturbevarelse på 

an ede tema. 

:rgchaa~~k;h~~~t:t:r skal også have mad 
arbejder man målr~t~e/~and-provinsen 
neme i stand til bed e or at gøre afgha
behov fo r t re da i- re a_t d_æk ke soldaternes 
vigtigt for både f 1gekkmalt1der. Projektet er 

ysi en og moralen . 

flyvevåbnet itestfl . På Edwards Air F yvmngens centrum 
arbejder to dans~~c~~:s1~~tCa l1 forn ien, USA. 
næste o pdater ing t il F-i6 F. e~ . de n ene med 
den anden med ud .

1 
. ig ting Fa lcon, 

Joint Stri ke Fighte/~-~;fe; af kampflyet 
- en tekni ker- er å v . . 

nd
nu en dansker 

basen. Bladet Flytevå~ hJem efter to år på 
flyvere . net besøgte de tre 

~oø~k:åt :;t~~:~:~s:~ modstander 
Es kadrille 721 været 1 ~~130 Hercules fra 
forsyninger t il vinteren v:~l~nd at droppe 
Mesters Vig og Daneb p• anmarks Havn, 
håbe r man at kun org. a længere sigt 
støtte Hæren me~: b~uge erfarin_gerne til at 
nationale operat ion:r. rap -kapac itet i inter-

Nyt fra wings og OMLT 
Blandt andet om den n fra Flyvevåbnets F . yeste navneændring 
teskole (FF0S) til d:rings- og Operationsstøt
gende Air Force Tr . t _mere internationalt klin-

ammg Centre, AFTC. 
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Miljø på mange måder 
Der er meget snak om miljøet hos menigmand, i medierne og på politiske topmøder. 

Med et lidt fortærsket udtryk kan man vel betegne det som et varmt emne; men mens 

samtalerne ofte fokuserer på naturen og den g\obale opvarmning, dækker begrebet 
miljø over meget mere. Derfor har vi i dette blad valgt at gå til det fra forskellige vinkler 

i det overordnede tema. 
Med Flyvevåbnet som omdrejningspunkt ser vi på miljø i forhold til naturen, støjmiljø, 

arbejdsmiljø og læringsmiljø på vores officersskole. Vi er både i luften, på is, i \dasselo

kaler og på værkstedet. Vi håber, at artiklerne inspirerer til diskussioner i såvel den vir 

ke\ige verden som på Flyvevåbnets Facebook-side (www.facebool<.com/flyvevaabnet), 

hvor næsten 1.400 har tilmeldt sig indtil videre. 

Disl<ussioner l<an hjælpe os alle ti\ at gøre det hele lidt bedre - og vi kan og bør alle 
bidrage til et bedre miljø, hvad end det dreier sig om at slukke computeren på stikkon 

tal<ten og spare på strømmen eller om miljøet mennesker imellem. 

God fornøjelse med b\adet. hvor du også kan læse om blandt andet testflyvning i USA 

og om drop af forsyninger i Grønland. 
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Bladet Flyvevabnet er primært til Flyvevåbnets 

medarbejdere. Bladet udkommer seks gange 

om året - i februar, april, jun 1. august, ol<tober og 
december. Deadline for art1lder er en måned for 

udgivelsesdato. 



F
ørst og fremmest go nytår til alle. 

Som dP fl,•ste nol< ••r fare , blev j ulf·

ferien præget af ,neveJr. og r born

holmerne blev hård t ramt. Fors~ret 

og Flyvevåbnet va r som alt id parat 

med støtte til berPdskabet på Bornholm. dennf' 

gang blandt andet med to helikoptere. en F1>nnec 

og en EHl 0 l . Førstnævnt!' fløJ nogle rekogno

scerings-ture for og med beredsi<abf't pa øen, og 
den blev også brugt til at fragte vigtig medicin og 

en sygeplej !'rsKe ud til en borger, der var sneet 

fuld~tændig inde. 

Der var ogo;å alvorlig frygt for. :.it der for eksem

pel ville udbrydP brand på helt ufremkommelige 

steder. EH101-redningshelikopteren stod parat; 

men heldigvis var der ingen hændelser i snemas

serne. der var alvorlige nok til, a• det var nødven

digt at bruge den. 

Løsningen af opgaven på "Solskinsøen" viser 

igen Flyvevabnets fleksibilitet, il<~e mindst 

blandt medarbf'j derne. og tilbagemeldingerne 

lyder på, at samarbejdet mellem myndighedern~ 

i oeredsl<a betpå Bornholm fungerede rigtig 

godt. Det er jeg for Flyvevåbnets vedkommende 

rigtig god t t ilfreds med. 

Vej rlig som på Born holm kan v1 i sagens na tur 

ikke gøre noget ved: men i Flyvevåbnet - og i 

Forsvaret generelt - er der st igende fol<us pa 

og bevågenhed omkring Indsatsen fOr at bevare 

naturen og beskytte miljøet. Miljø kan forstås på 

mange måder, og det afspejler sig i temaet for 

dennP udgave af bladet Fl~ vevåbnet med artikler 

om såvel støjmiljø som arbejdsmiljø og havmiljø. 

Ikke mindst P.t der også sat fokus på forholdene 

på Rømø. som er et utrolig vigtigt øvelsesom

råde for Flyvevåbnet. Vi bruger det både t il at 

øve vabenbrug fra F-16 og udd anne forward air 

cont rollere og t il at lande med Herculesfly på 

<;tranden. 

For at vi fortsat kan anvende området - og for

håbentlig med tiden o·gså få lov til at bruge det 

til f lere flyvninger om natten - er det vigtigt. at 

vi gør en indsats fo r at sikre miljøet. Det sker i 

samarbejde med blandt andet Forsvaret s Byg

nings- og Etablissementstjeneste, og der bliver 

gjort meget for at oplyse om vo res ak · iteter 

samt bidrage med facts om vorP, in, irkning 

pa områdets flora og fauna. HP · ·gvis ser det ud 

l<e positiv effekt p<'l 

tal 1"'m et lukket øve lsesterræn 

uden adgang for offentligheden - det betyder, 

at plante - og dyreliv kan være I fred , de dele f 

året, hvor der ikke bliver afholdt øvels"r. 

H"'ltgrundlæggende skal den enke lte med

arbejder save l her som 1 resten af Flyvevåbner 

tænke over, hvordan man generPlt set gør en 

indsat~ for it bevure miljøet bed. t mulibt. Det 

gælder og~a de små ting i hverdagen som at 

huske at slukicc.' lyset og computeren. 

Et kig i krystalkuglen 
Et hurtigt kik i krystalkuglen for 2011 viser umid

delbart et år som hverken bliver kedeligt eller 

mindre t ravlt end 2010. Flyvevabnet fortsætter 

arbej det som et samlet Flyve\ åben. V1 skal ogsa i 

år være yderst ressou rcebevidste og bruge vores 

kapac iteter - menneskeligf' såvel som materi 

ellt' - bedst muligt. Det ska l geres pa en måde. 

så vores interne forskelligheder udnyttes som en 

styrke I løsningen af alle vore, opgaver, samt idig 

med at vi kommer t il at arbejde endnu tættere 

sammen med vore kolleger fra de to andre værn 

og med internationale samarbejdspartnere. 

Tal< for indsatsen 1 2010 og god arbejdslyst i 

2011. 

Henrik Røboe Dam 



Flyvevåbnet bruger 450 timer om aret på at overvåge havni1tjø . 
De seneste tre år har man ikke fundet et eneste olieudslip, der har 
dom i en retssag. Alligevel er politikere fra begge fløje enige om, at det 
er en vigtig præventiv opgave. li 



H 
avet ligger roligt og uendeligt 

stort under CL-604 Challenger

flyet. Besætningen er på havmil

jøovervågning, og ruten går hen 

over farvandene ved Bornholm og 

København, videre over Kattegat, op at runde 

Skagen og ud over Nordsøen. Ruten bliver først 

offentliggjort cirka en time inden take-off. 

Pointen er nemlig, at flyet skal overraske 

eventuelle oliesyndere undervejs; men på 

denne tur ser de ingen. Sådan har Eskadrille 721 

fra Air Transport Wing Aalborg fløjet havmiljø

overvågning de seneste tre år- uden at finde en 

sag, der er ført til dom i retten. 

Flere forklaringer 
Der er mange regler for, hvad skibe må udlede 

i havet, og hvor og hvornår de må gøre det. 

Noget, de konsekvent ikke må, er at udlede 

mineralsk olie, som lægger sig som en hinde på 

havoverfladen og skader livet i havet. 

Det er meningen, at skibene skat tømme 

deres affaldstank med mineralsk olie, mens 

de er i havn, men det tager både tid og koster 

penge. Derfor er det fristende for nogle skibs

kaptajner at bryde loven og bruge havet som 

skraldespand, mens de sejler. Og det er det, 

Flyvevåbnets overvågning skal være med til at 

forhindre. 

Ifølge havmiljøspecialist Bent Jørgensen fra 

Air Transport Wing Aalborg kan der være flere 

grunde til, at der har været stille på havet. 

- Straffen for at udlede olie er blevet hævet, 

og det er blevet billigere at komme af med olien 

i havn. Desuden har Søværnet på nuværende 

tidspunkt cirka 13.500 civile skibe tilmeldt 

ordningen "Stop olien". De fungerer som ekstra 

øjne på havet, og de har mulighed for at ringe til 

en direkte hotline i Søværnet, hvis de støder på 

forurening, fortæller Bent Jørgensen. 

Derudover får Søværnet cirka 500 satellit

billeder om året, som de kan bruge til at opdage 

olieudslip. 

Beviser til retten 
---.;;::: For at indsamle beviser til retten optager Eska

drille 721 video af olien - og skibet, hvis de har 

taget det på fersk gerning. De kaster også en 

bøje ud af flyet og opsamler en prøve af olien. 

De tager sågar også stillbilleder, lægger radar

billeder ved og udfylder en del papirarbejde. 

Fra l.januar 2008 overtog Søværnetsjuri

ster opgaven med at føre forureningssagerne i 

retten fra Forsvarskommandoen. Siden da har 

TEMA: MILJØ PÅ MANGE MÅDER 

de ikke haft nogen retssager om forurening 

opdaget af et havmiljøfly, men i 2008 udstedte 

politiet bøder i fire sager uden om retten. Det 

samlede beløb for bøderne var 142.500 kroner. 

I alt var der ni sager i 2008, men de fem af 

dem blev d rappet af forskellige årsager. En af 

sagerne på grund af manglende beviser. 

Havmiljøspecialist Bent Jørgensen nikker 

genkendende til kampen for at indsamle de 

nødvendige beviser. 

- Når vi er med på internationale havmiljø

operationer, snakker vi med vores kolleger fra 

de andre lande, og der er faktisk stor forskel på, 

hvad der holder i retten. I Frankrig skal de for 

eksempel bruge meget mindre bevismateriale, 

end vi skal i Danmark, fortæller Bent Jørgen

sen. 

Spørgsmålet er derfor, om Flyvevåbnets 

indsats egentlig nytter? 

Politikerne er enige 
På Christiansborg er både forsvarsordfører 

for Det Konservative Folkeparti, Helge Adam 

Møller, og forsvarsordfører for Socialistisk 

Folkeparti, Holger K. Nielsen, enige om, at Fly

vevåbnets opgave med havmiljøovervågning er 

nødvendig. 

- Jeg mener, det er vigtigt, at vi har et ordent

ligt miljøberedskab, og i det omfang Flyve

våbnet kan bidrage til det, skal Flyvevåbnet 

også det. Man kan lige så godt spørge, 

hvorfor det er vigtigt at overvåge vores 

territorium. Det er også meget sjældent, 

man kommer i kamp, men derfor gør man 

det jo alligevel. Og derfor er det også vig-

tigt, at man overvåger havmiljøet som en 

slags forsikring, så man hurtigt kan rykke 

ud, siger Holger I<. Nielsen. Helge Adam 

Møller er enig: 

- Jeg er ikke i tvivl om, at hvis man drop

pede en eller flere af de præventive tiltag, 

herunder også Flyvevåbnets indsats, vil 

"Jeg mener, det er vigtigt, 
at vi har et ordentligt 
miljøberedsl<ab, og i det 
omfang Flyvevåbnet 
l<an bidrage til det, sl<al 
Flyvevåbnet også det." 
Holger K. Nielsen, Socialistislc Follceparti 

vi opleve en tilbagegang. Det er i fællesskab, 

at vi opnår de her gode resultater. Og så synes 

jeg desuden ikke, at det gør noget, at vi er helt 

fremme i førersædet og netop gør en stor ind

sats, som virker, siger Helge Adam Møller. 

Han fortæller desuden, at det er et område, 

som han nu vil sætte fokus på: 

- Vi har jævnligt møder i forligskredsen, altså 

med de partier, som står bag Forsvarsforliget, 

og der har jeg bedt forsvarsministeren om, at 

vi i løbet af vinteren får en opdatering om alle 

initiativerne - lige fra flyvningen til satellitbille

derne - så vi får en samlet opgradering af vores 

vidensniveau på havmiljøområdet, siger Helge 

Adam Møller. 

450 timers havmiljøovervågning betød i 

2010, at Eskadrille 721 var i luften 91 gange. 
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Slædepatruljen Sirius e r 
mest i dens rolle som 
suverænitetsha ver, men 
faktisk gør den også e 
indsats for miljøet i Grønlan 
Nationalpark. 

AF KATHARINA KLØV[ 



TEMA: MILJØ PÅ MANGE MÅDER 

I 
sommers blev en forsker overfaldet af en 

isbjørn i Grønlands Nationalpark. Vi var 

- som udøvende politimyndighed ude for 

at hente isbjørnen og sende den til Grøn

lands Selvstyre, men ellers er det svært 

at komme i tanke om konkrete episoder fra mil

jøopgaverne, fordi vi laver så meget forske lligt 

heroppe. 

Det er ikke alle, der kan nævne en isbjørn i 

parentes, når de skal fortælle, hvad deres arbej

de går ud på. Men det kan Jakob Søndergaard 

Nielsen og Rasmus Mannerup Jørgensen, som 

begge kommer fra Flyvevåbnets Førings- og 

Operationsstøtteskole. Indtil starten af sep

tember i år er de dog en del af Slædepatruljen 

Sirius, hvor de - blandt mange andre opgaver 

- holder øje med naturudviklingen i Grønlands 

Nationalpark. 

rke ækker et område på 972.000 

km2 og kan derfo prale med at være verdens 

største nationalpari år fyrene er på slæde

rejse rundt i det gigantis område, laver de 

optællinger af alle dyr, de ko mer forbi. Det gør 

de hele året rundt, men i perio en fra november 

til midten af februa~er s len ikke over 

horisonten, så det e~nset, ad de kan få 

øje på i mørket. 

Ellers støder patruljen på alt lige fra 

på stationerne Danmarks Havn, Station Nord 

og Mesters Vig lever der ingen mennesker i 

Nationalparken. Det betyder, at Slædepatruljen 

Sirius er de eneste, som kommer rundt i hele 

området, og det gør dem til de mest optimale 

skraldemænd. 

- Der er mange småopgaver, vi tager for 

givet, som for eksempel når vi besøger vores 

depothytter om sommeren - så tager vi glas 

og affald med tilbage fra de enkelte steder. 

Nogle af stederne er gamle fangststationer fra 

1930'erne, hvor der er en masse gammelt jern, 

som vi efterhånden også tager med tilbage for 

at få sendt hjem til Danmark, fortæller Jakob 

Søndergaard Nielsen. 

Hele parken er fredet, så der er visse ting, 

som fyrene ikke må flytte rundt på. I stedet 

noterer de, hvad de finder, og hvor det ligger. 

Det drejer sig blandt andet om en masse gamle 

tønder og ovne fra hytter, der blev sprængt i 

luften under Anden Verdenskrig. Desuden har 

tyskerne efterladt en del materiel på de steder, 

hvor de opholdt sig i området under krigen. 

- Vi holder selvfølgelig også øje med resten 

af parken under patruljering, hvor vi ser efter 

efterladenskaber og ændringer i naturen som 

for eksempel gletsjere, der har trukket sig tilba

ge. Gamle olietønder fra diverse ekspeditioner 

markerer vi på GPS, og tønderne bliver så sendt 

til det Grønlandske Selvstyre, forklarer Jakob 

moskusokser, hvalrosser og isbj Søndergaard Nielsen. 

ravne og edderfugle. Optælling gt 

af forskere til at lav 

gen i de pågælden 

området, så der er n skrive ned. 

P Dane org, som er Slædepatruljen 

Sirius' hovedsæde, finder man verdens største 

rugende bestand af edderfugle. Om sommeren 

laver fyrene en omfattende optælling af fugle

nes reder og æg, som også bliver videregivet til 

forskere. 

Sl<raldevogn med meder 
Foruden Slædepatruljen Sirius og personalet 

El<speditionsl<ontrol 
En af de mest isolerede byer i Grønland, 

lttoqqortoormiit, som tidligere blev kaldt Sco-

Ovenfor Rasmus Mannerup Jørgensen (t.v.) og Jakob Søndergaard Nielsen 1 

slutningen af august 2009 De tog begge af sted den 16.Jul, 2009 og kom

mer hJem ,gen i september 2011. (Foto: 'a nb Søndergaard Nielsen) 

Til højre: Eksempler på nogle af de efterladenskaber, der ligger rundt 

omkring i Grønlands Nationalpark. 811/edet her er fra Hansa Bugt. 

(Foto: Rasmus Mannerup Jørgensen.) 

resbysund, er indgangen til Nationalparken. 

Fangerne fra byen må som de eneste regelmæs

sigt opholde sig i parken. Alle andre skal søge 

om tilladelse hos Grønlands Selvstyre. Der 

findes stadig spor fra fortidens bosættelser 

langs kysten, og det betyder, at der årligt er en 

del videnskabelige ekspeditioner, som gerne 

vil arbejde i parken. Desuden er der ifølge Visit 

Greenland flere og flere turister, der rejser ind 

i det mennesketomme vildnis for at opleve den 

overvældende natur. 

For at sikre ro for dyrelivet og orden i til

ladelserne er det Slædepatruljen Sirius' opgave 

at kontrollere, om parkens gæster har de rette 

papirer og våben. Desuden får man ikke bare et 

adgangskort til hele herligheden. Man må kun 

opholde sig i de områder, man har fået lov til, så 

det tjekker fyrene også. 

- Vi prøver så vidt muligt at hjælpe de for

skere, der spørger om det, med at holde øje 

med deres måleudstyr, så vi samarbejder også 

med dem på den måde, siger Rasmus Mannerup 

Jørgensen. 

Danmarks Meteorologiske Institut (DMI) har 

en del vejrstationer rundt omkring i parken; men 

da vejrforholdene kan være ekstreme, sker det, 

at deres stationer bryder sammen. Hvis fyrene 

alligevel kommer forbi, hjælper de med at sætte 

ting på plads eller meddeler videre til DMI, hvad 

der er gået i stykker. 

Læs mere om Jakob Søndergaard Nielsens og Ras

mus Mannerup Jørgensens oplevelser med Slæde

patruljen S1rius I næste udgave af Flyvevåbnet, der 

udkommer til apnl. 
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MILJØET AFGØR 

For at få lov til at træne om natten på Rømø skal Fighter 
Wing Skrydstrup bevise, at dyre- og plantelivet ikke 
tager skade. De foreløbige undersøgelser melder ingen 
alarm; men det er stadig usikkert, om Flyvevåbnet 
permanent får lov til at øve i aften- og nattetimerne. 

AF KATHARINA KLØVE 
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fEMA: MILJØ PA MANGE MADER .... 

R
mø er et ideelt øvelsesområde for con roller er kontaktpersonen mellem flyene og 

Flyvevåbnet, og der bliver gjort et soldaterne på jorden i en kampsituation, og det 

stort stykke arbejde fra Forsvarets er Fl vevåbnets opgave at uddanne dem. 

side for at passe på øens natur - n stor del af de planlagte missioner i Afgha-

ideløbende med øvelsesaktivi- nis~an foregår om natten, fordi det for det første 

teterne. Men ifølge Miljøbekendtgørelsen har er nem ere at orientere sig i flyene, og fordi 

Flyvevåbnet_ ikke lovrn at træne efter klokken "{a eban ikke-e~-s~ecielt aktive om ~atten. Derfor 

18 på øen. Fighter Wing Skrydstrup er nu 1 ga.Pg--er det meget v1gt1gt, at de A<:'er,-v.1~ r af 

ed ..2.!, søge om tilladelse ti l permarientat få sted, er ordentligt klædt på til opgaven, så de i 

et vist antal natte- og weekendtimer om året til sidste ende kan være kampafgørende dernede, 

rådighed. siger STI. 

Den foreløbige.undersøgelse Et fælles træningsområde 
Området på Rømø er perfekt, blandt andet ford i 

det ligger ud til vandet. Det betyder, at man 

både kan øve angreb mod land og forsvar fra 

land sa t have en masse fly i luften på samme 

tid. 

r 

Da Fighter Wing Skrydstrup ·-sid te del af 2010 

ville deltage i en øvelse med tre ugers nat

flyvning, blev Forsvaret bedt om at få lavet en 

vurdering af, hvorvidt plante- og dyrelivet ville 

tage skade af nataktiviteter. Vurderingen blev 

lavet af Danmarks Miljøundersøgelser (DMU), og 

deres konklusion var, at træningen ikke vil have 

nogen negativ effekt. 

- Jo flere stresselementer, vi kan flettetnd--------

i træningen, jo bedre bliver uddantfsen. På 

Rømø har vi mulighed for at presse,? erne til 

det yderste. Hvis de en dag komm0 og siger, - Men vi skal også kunne dokumentere, at 

dyre- og plantelivet ikke tager skade på længere 

sigt. Derfor skal der laves en ny konsekvens

vurdering, der gælder for mere end tre uger, og 

så må tiden vise, om den har samme positive 

konklusion, fortæller Vivi Deer Lorenzen, som er 

miljøleder på Flyvestation Skrydstrup. 

En permanent realitet 
~ flyvestationen søgtom dispen

sation, hver gang de har haft brug for at træne 

med F-16 Fighting Falcon fly om natten og i 

eekenden på Rømø. Det har sideløbende med 

at det er blevet for nemt at øve på ømø, har vi 

nået vores mål, og så er det nagl ekstremt dyg

tige folk, vi sender til Afghanistaryfor. ·tarer STI. 

Af samme årsag er det oplag~ t invitere 

Hæren, Søværnet og andre lan1es styrker til at 

træne sammen under større øvelser på ømø. 

Omgivelserne er nemlig meget velegnede til 

at stille store scenarier på benene, som vil give 

- elev rne et realistisk billede af det, der venter 

på dem i A ghani tan. Desuden vil flest mulige 

på den måde også få nage ud af øvelserne. 

udarbejdelsen af DMUs rapport fået Forsvars- International opmærksomhed 
I 

ministeJ.'et til at anmode Miljøministeriet om at I uge 38 i 2010 blev et nyt øvelses-setup a( rø -

tage he,le "Bekendtgørelsen om støjregulering vet på Rømø med deltagelse af alle tre værn 

af Forsvarets skyde- og øvelsesterræner" op til samt amerikanske forward air controllere. 

revurderin) . Dermed er der åbnet mulighed for - Øvelsen var en stor succes, og vi vil derfor 

at sende ø~
1
sker ind om ændringer i antallet af meget gerne kunne sprede budskabet om, at vi 

øvelsesti 1er og al t iviteter. Nu håber Flyvesta- på Rømø har de her muligheder. Som det ser ud 

ti'o Skrydst • p, at deres ønske-om1iattræ~ - nu,v-il-voresTræningsni. eau kunne komme på 

Fra Rømø til Afghanistan 
F-16 taktik-offi cer og pilot John l<ristensen (STI) 

§tår for planlægningen af Flyvevåbnets træning 

å·R ø. For ham er det altafgørende, at nat-

flyvning blivertll-virkeligh d. Det er især træ

ningen af forward air controllere (FAC), som er 

vigtig at gennemføre om natten. En forward air 

højde med Green Flag- og Red Flag-øvelserne 

i USA, og det vil betyde stor i1ternational aner

kendelse. Svenskerne har allerede meldt ud, at 

de er meget interesserede i at være med i øvel

serne på Rø ø.io æller STI o fortsætter: 

- Det skal lykkes at-få ov til at flyve om na -

ten, for vi ar--i gen alternativer til Rømø. Det 

er~t peltnen et mestideelle-sted.ih..ele Dan

mark og måske også det bedste i hele E~ 

Om billederne 

Bi/lederne er tage f fotograf Michael Sand til foto
udstillingen "E rsvar for naturen" i forbindelse med 
åbninge Nationalpark Vadehavet i oktober 2010. 

· er alle motiver fra R mø. Læs mere om Forsvaret 
og naturen og se flere billeder på Forsvarets Bygnings
og Etablissementstjenestes hjemmeside: 
www.forsvaret.dk/fbelnaturforvaltning 



DEHFO ER 

l(an jeg låne en l<op sul<l<er? 
Takket være en god kommunikation er der 

stor forståelse blandt Rømøs beboere for 

Flyvevåbnets tilstedeværelse på øen. Det er 

sådan, at Forsvaret kun ejer en lille klat Jord 

på Rømø. Resten af skydeområdet er for

pagtet ved Naturstyrelsen og ved lodseje[e, 

som også bor på øen. 

- Der er simpelthen en fantastisk forståel

se fra lodsejernes side, og den gode kontakt 

mellem os gør, at der kun sjældent kommer 

klager fra øens beboere, siger miljøleder 

Vivi Deer Lorenzen. 

Forsvaret har tre fastansatte på Rømø, 

som sørger for driften af skydeområdet. 

De hjælper blandt andet lodsejerne med at 

holde den vildtvoksende græsart Stiv l<vik 

nede af hensyn til andre plantearter. De 

holder også øje med lodseiernes græssende 

får på området og hJælper generelt til, hvor 

de kan . 

- At vi har tre ansatte på øen, hjælper 

uden tviv l også med til, at der er goodwill 

fra loka lbefolkningen, siger Vivi Deer loren-

En turistattral<tion 
Ifølge gældende lovbestemmelser skal For

svaret fortælle offentligheden, at en øvelse 

vil finde sted, senest 14 dage i forvejen. 

Faktisk bruger både Flyvevåbnet, Søværnet, 

Hæren, Forsvarets Materieltjeneste, Bered

skabsstyrelsen og politiet Rømø til øvelser. 

Der bliver i fremtiden mulighed for at for

tælle, hvornår der foregår hvad, ved hjælp af 

standere og plancher på den platform, der 

har udsigt over skydeområdet på Rømø. 

- Vi vil gøre det til en form for turistat

traktion at se Forsvaret øve, simpelthen for 

at oplyse og skabe forståelse hos især turi

sterne for, hvorfor vi har brug for at larme på 

Rømø, siger miljøleder Vivi Deer Lorenzen 

og fortsætter: 

- Men det er klart, at vi ikke altid kan 

fortælle alt. For eksempel vil vi helst ikke 

gøre reklame for, hvornår vi lander en C-130 

Hercules på stranden, for så kommer det 

til at vrimle med mennesker, der forstyrrer 

øvelsen. 

Sjældne dyrearter trives 
Selvom man s'<u lle tro, at lyden af skud og bom 

ber v1l ,e drive afle dyr på flugt, forholder det sig 

faktisk lige omvendt. Siden 1954. hvor skyde

området på Rømø blev oprettet, har det været 

lukket land for uvedkommende, og det har givet 

både sjældne dyr og planter et fristed på de 

lange sandbanker. 

Især sælerne nyder godt af de mennesketom 

me strande i øvelsesområdet. Fra midten af juni 

og to uger frem er de helt fri for forstyrrelser, for 

Forsvaret tager hensyn til deres yngleperiode. 



TEMA: MILJØ PÅ MANGE MÅDER 

ER DIN ARBEJDSPLADS 

Med ændringerne i arbejdsmiljøloven, der trådte i kraft 
1. oktober 2010, skal alle virksomheder med ansatte 
fremover mindst en gang årligt drøfte og planlægge det / 
kommende års indsats for et bedre arbejdsmiljø. / 

AF MICHAEL LANGEBERG 

F
lyvevåbnets tjenestesteder er for tiden ved at blive inspicel t af 

Arbejdstilsynet. Formålet med besøgene er at vejlede Flyve åbnets 

myndigheder om arbejdsmiljømæssige spørgsmål og at sikre, at love 

og bekendtgørelser bliver overholdt. Hvis Arbejdstilsynet ff nder for

hold, som ikke lever op til de gældende regler, får den , nsvarlige 

myndighed et påbud om at få det bragt i orden inden for en given tidshorisont. 

Det er oplagt at bruge arbejdspladsvurderingen (APV) som udgangs~ nkt, når 

arbejdsmiljøudvalgene skal drøfte, hvad der skal fokus på. En APV viser for 

' eksempel. om der er problemer med indeklimaet, tunge løft eller arbejdspla -

sens indretning. Særligt for Forsvaret gælder dog, at APV ikke omfatter det psy

kiske arbejdsmiljø, fordi der er et særligt system til at ind amle-den-slags-data 

- nemlig arbejdsklimamålinger (Al<M) 

På baggrund af det indsamlede materiale i APV og AKM kan arbejdsmiljøudval

gene i Flyvevåbnet planlægge det k ommende års arbejde for arbejdsmiljøet. 

Det er vigtigt at have et overblik over ~ -f.y~ske og psykiske arbejdsmiljø, ~ 

endnu vigtigere er de tiltag, der gennemføfe~od~erne. 

Alle ·rksomheder i Danmark skal have udarbejdet en arbejdspladsvu dering 

der indeholder følgende fem elementer: 

• Identifikation og kortlægning af virksomhedens samlede arbejdsmilj .., ___ _, 

• Beskrivelse og vurdering af virksomhedens arbejdsmiljøproblemer 

• Inddragelse af virksomhedens sygefravær 

• r-~ tering af løsninger på virksomhedens arbejdsmiljøproblemer 

~ !-se af en handlingsplan 

• Retningslinjer for opfølgning på handlingsplan I 
I 

I Flyvevåbnet foregår identifikation~ rtlægningen af arbejdsmiljøet ved 

hjælp af de udsendte spørgeskemaer. De res erende·fire-ell:!myter varetages 

af myndighedernes arbejdssikkerJJtds ganisationer i samarl:iejde ed~ 

(I 
sen. 



N 
år ArbeJdstilsynet besøger en arbejdsplads, er det tor at 

vejlede i arbeJdssikkerhed og føre tilsyn med. at gældende 

love og bekendtgørelser bliver overholdt. Vf'd utilfredsstil

lende forhold udsteder de et påbud, som arbejdspladsen 

skal have bragt 1 orden inden for en given t idsfnst. Flyve-

station Skrydstrup fik under Arbejdstilsynets besøg 27 påbud i august 

sidste år. De fire af dem var såkaldte "straks-påbud". og syv var rådgiv

mngspåbud. 

Styr på halvdelen 
Påbuddene omhandler blandt andet unødig støJ i produktionslokaler, 

uhensigtsmæssige løft træk og skub samt påbud om arbeJdsst1llinger, 

kulde og træk og om ulykkesnmi på arbejdsplatforme. Men de handler 

også om roderi, der har medført utilstrækkelig rengøring på kontorer. 

- Vi er 1 en god dialog med ArbeJdstilsynet. 14 af de 27 påbud er alle

rede håndteret, og jeg skal gøre mit til. at v1 får resten af forholdene på 

plads, inden den næste tidsfrist den 1. april. fortæller arbejdsmilJøkoor

dinator John Hultgreen fra Fighter Wing Skrydstrup. 

Arbejdstilsynet ~å på flyvestationen som arbe1dsplads og ikke på de 

forskellige enheder og støttefunktioner fra de funktionelle tjenester 

i.om adskilte ting. Det vil sige, at de 27 påbud ikke alle kan ti~ krives 

Fighter Wing Skrydstrup som enhed. da også Lokalstøtteelementet og 

Search And Rescue (SAR) helikopteren måtte stå for skud. 

Løsninger er fundet 
Som resultat af påbuddene har SAR-helikopterne 1 Skrydstrup, Aalborp 

og Roskilde alle fået arbejdsstilladser for at imødegå faren for nedfald 1 

'1:i1 -e- se med efter!>yn af helikopterne. Flytekmkerne på F-16 har fae t 

påbud om kun at bevæge sig på flyenes brede vinger, når de færdes oven 

på flyet. Desuden er der blevet indkøbt skridsikre tæpper. som bliver lagt 

'!~=~==:====::::==på vingerne. :===~====~~;;;;:~~ m Jeg.helst ville være de 27 påbud foruden, er det i alles mt<' 

vestation Skry 
dste år. Besøget resulterede i 27 p 
iley. Ved årsskiftet var halvdelen ud 

ress 'ilrtMoraed et.3rbeJdssikkerheden. siger John Hultgreen. 

De nye tiltag går blandt andre ud på, at Eskadrille 727 og 730 modt.i 

er 22 storr skabe hv~r for at imødekomme kravet om bedre oprydrnnr 

1 eskadrillerne. I bevogtningen var stolene så slidte at de skulle sk 1ftp~ 

ud, og skrivebordene ved motorprovestanden skulle byttes ud med 

æve-sænke borde. Dr r er opsat ekstra sikring af portene til 18 sheltNP, 

J!~o_oer ikke kan komme 1 klemme i forbindelse med åbning at par-



r 

I 

På Air Force Training Centre oplevede man 
sidste år at miste en kollega, som var udsendt 
til Afghanistan. Det gav anledning til at 
uddanne syv medarbejdere i at yde psykisk 
førstehjælp til kolleger. 

AF ELO KJÆR SØRENSEN, ARBEJDSMILJØKOORDINATOR 

TEMA: MILJØ PÅ MANGE MÅDER 

N 
år kriserne rammer, er det vigtigt at være forberedt. 

Det måtte Air Force Training Centre (AFTC. tidl. FFOS) 

erkende, da man mistede en kollega i juni 2010. På 

trods af en respektfuld, empatisk og kompetent facon 

at håndtere situationen på, var den generelle erken-

delse, at der var brug for et mere struktureret og formelt beredskab, 

hvis lignende episoder skulle ske igen. --- \ 
De syv udvalgte 
I første omgang etablerede man et "testhold", som blev undervist på 

et endagskursus af psykologerne ved Forsvarets Center for Arbejds

miljø. l<urset fik overskriften: "l<ollegial psykisk førstehjælp" og 

handlede blandt andet om emner som: l<risens faser, Hvornår skal 

professionel hjælp aktiveres, Empati, Hjælpeformer og Model for 

støttesamtaler. 

l<ursets udbytte blev evalueret og efterfulgt af en anbefaling. Den 

har resulteret i, at syv medarbejdere fra Air Force Training Centre skal 

uddannes som instruktører i formidling af kollegial psykisk første

hjælp. Det vil gøre AFTC i stand til selv at integrere og formidle denne 

viden og indsigt blandt sine medarbejdere. På den måde sikrer sko- L---
len sig på flere områder. 

Det gode psykiske arbejdsmiljø 
Det akutte behov efter ulykken var at strukturere et mere formelt 

beredskab til kriser og katastrofer. Det sker ved at gennemføre en 

kompetencegivende uddannelse ved Beredskabsstyrelsen. Samtidig 

skal vi præge holdningerne til det psykiske arbejdsmiljø, så det bliver 

lettere at tale om frem for at være et tabuemne. Det gøres blandt 

andet ved at formidle info om emnet på en systematisk måde, og det 

skalgøre det lettere at bearbejde og håndtere psykiske problemer 

fremover. Alt sammen for at forbedre forståelsen for, hvad et godt 

psykisk arbejdsmiljø er. 

Psykisk førstehjælpskursus til mellemledere 
I øjeblikket overvejer man mulighederne for at indarbejde et psykisk 

førstehjælpskoncept i den allerede gennemførte FOl<US og Coa

ching-uddannelse. Den finder sted på videreuddannelsestrinnene 

VUT I og li for mellemledere i Flyvevåbnet. Det vil give samtaleledere 

en indsigt i fordelene ved at kombinere den coachende tilgang med 

en evne til at spotte og håndtere psykiske reaktioner. Alt sammen 

i relation til Forsvarets ledelsesgrundlag og dets forventninger 

omkring helhedssyn og ledelsesansvar. 

FLYVEVÅBNET 13 



nyt registreringssyste 
overholde de kommunale støJ 
det et prioriteret område, for l<onse v 
uoverskuelige. 

AF KATHARINA KLØVE 

om ForsvarPts eneste tøj ekspert har 

Waseim Alfred nok at se t i l. 

- Jeg arb Jder med al le former tor støj, 

m n min yndlmg:.st oj l<omm r fr2 'ly 

S I lgelig ,I, e 'ordI de er a• a ly te 

Il, rrer. fo•d1 det er P spændt.'!lde agområde Der 

r stadig mass • t l ri> ~ Jd I p Iger 'vaseIm 

Alfred. som er uddannet 1 11tngemør I a ust I" og 

arbeJder ved Fors arets Bygnings- og Etabl1sse

mentstJeneste (FBE). 

Indtil I år har dokumentationen af flystøj i 

Flyvevåbnet, trods en omfattende procedure, ikke 

været detaUeret nok t i l at give et retvisende billede, 

og oven I købet har det taget lang tid for Waseim 

Alfred at få styr på statisti kken. Men nu er løsningen 

f undet . 

Topbelastede flyvestationer 
Alle f lyvestationer har en i nteresse i at holde støJen 

nede på et minimum. Både for at overh olde deres 

m1lJøgodkendelser og fo r dt skabe po ItIv resp n, 

fra lokd lområdet. Hvi grænseværdiern e over " n 

længere pe riode bliver overskredet, kan konsel<vt>n 

,erne bliv uover~ku lige. 

· Altern ~ ivet er, a I omm1.1 en I teor I n ~ "" poli-

Ian elde fly .r-~t,3t oner, 111 så •1 1kerer I· 

at b 1 " ul et nt-d. Der r tage>r vi 1r el , det h r 

sen st. siger ma:or Ole Gorm PedersPn som er Fly 

vertaktisk Kommandos miljøoffice r 

I praksis finder man det årlige gennemsnitstal 

for støjbelastningen ved først at udregne, hvor 

meget en flyvestation har larmet på en måned. Der

næst tager man tallene fra de tre måneder, hvor den 

har larmet mest, lægger dem sammen og dividerer 

med tre. Nu har man den gennemsnitlige støjbelast

ning, som helst skal holde sig inde for den kommu

nale grænseværdi. 

Desværre er de to flyvestationer i l<arup og 

Skrydstrup topbelastede. I Skrydstrup fordi F-16 

Fighting Falcon har jetmotorer, som ligger højt på 



støjskalaen. I Karup fordi der generelt er mange 

starter og landinger, og fordi gæstefly fra blandt 

andre NATO også bruger flyvestationens baner. 

Flyvestation Aalborg har ikke samme belast-

betyder, at de to grænseværdier for 

både l<arup og Skrydstrup er blevet overskre

det de seneste år, men der er nogle nye tiltag 

undervejs, som skal løse problemet. Et af de 

tiltag hænger sammen med et nyt støjregistre

ringssystem. 

Ny registreringmetode 
Systemet hedder Aircraft Noise Management 
Tool og kører på Forsvarets Intranet. Støjekspert 

Waseim Alfred er projektleder. Det blev indført 

på de tre flyvestationer i l<arup, Skrydstrup og 

Aalborg 1. maj 2010, og det giver lidt ekstraar

bejde i kontroltårnene; men flyveleder Anne 

Grethe Dalsager fra Flyvestation l<arup kan sag

tens se fidusen. 

- Det betyder, at jeg skal bruge lidt mere tid 

end før; men i den lange proces har vi sparet 

nogle led væk, så det ryger direkte fra mig til 

støjekspert Waseim Alfred. Fejlmarginen på 

EMA: MANGE MÅD 

indtastningen er altså betydeligt reduceret. Det 

er et nødvendigt onde at lave indrapporterin

gerne, men det er jo i en god sags tjeneste, siger 

Anne Grethe Dalsager. 

Med det nye system er registreringen nu ens 

for alle tre flyvestationer. Der er kun en ansvar

lig, som indtaster tallene ude på flyvestationer

ne, og det reducerer risikoen for menneskelige 

fejl. Desuden minimerer det nye system over

vurderingen af støj. Jo mere præcise tal man 

registrerer, jo mindre ser det gennemsnitlige tal 

umiddelbart også ud til at blive. 

Der er nemlig stor forskel på, hvor meget de 

forskellige flytyper larmer, og som det ser ud nu, 

har kommunerne nogle alt for høje støjtal for de 

forskelligejettyper. Waseim Alfred er derfor i 

gang med at lave en undersøgelse af støjtallene 

for militære fly for at minimere en overvurde

ring af støjen. 

Forskel på flytyper og operationer 
I registreringssystemet indtaster den ansvarlige 

flyveleder for hvert fly, hvilken type det er, 

hvornår det går i luften, og hvornår det lan-

der. I forhold til støjbelastningen har det 

stor betydning, hvornår start og landing 

foregår. Man kalder en start eller en lan

ding for en operation. En operation om 

aftenen mellem klokken 19 og 22 tæl

ler det samme som tre operationer om 

dagen. En operation i tidsrummet 22 til 

07 tæller som ti operationer om dagen. 

Det betyder, at man kan spare meget i 

støjbelastningen ved at planlægge fly-

entede operationer 

ystemet vil så regne 

snitstallet bliver f 

flyvestationerne. De tal. man bruger på nuvæ

rende tidspunkt, er generelle beregninger fra de 

enkelte flytypers start og landing. Et parameter 

som vejrforhold har meget at sige, når det kom

mer til, hvor langt lyden breder sig, og hvor kraf

tig den virker på naboerne; men det tager man 

ikke højde for i dag. Med mikrofoner vil man få 

de helt præcise tal at arbejde med. 

- Jeg synes, det er en hamrende god ide. Det 

er langt bedre at forholde sig til reelle tal. Vi er 

meget interesserede i at få opstillet mikrofoner. 

Det er selvfølgelig et spørgsmål om prioritering 

og penge; men jeg synes, vi skylder det omgi

vende samfund at finde de retvisende tal på det 

her område, siger major Ole Gorm Pedersen. 





l 
eg tror aldrig, vi som nu har skullet tage vores egen praksis op til 

revision. Men det har været fedt, for vi har fået kigget på en mas-

- se ting, og FLOS er noget helt andet nu end for bare få år siden. 

Uddannelsen har uviklet sig rigtig meget og er blevet et tilbud i 

tråd med den ungdomskultur, vi har i dag. 

Det går stærkt, når Lotte Jæger Bank-Nielsen fortæller om sit arbejde 

på Flyvevåbnets Officersskole. Hendes øjne lyser op, ordene står næsten 

i vejen for hinanden, og stemmeføringen er ivrig. Det er tydeligt, at denne 

flyvevåben-kaptajn har en passion for det, hun laver: Undervisning i 

grundlæggende ledelse og kommunikation. 

Zapper-generationen 
- Som hovedmasse er de unge zappere. De er offensive og kritiske i for

hold til deres undervisning, og de spørger hele tiden "Hvad kan jeg bruge 

det til?". De vil se mening her og nu, fortæller Lotte Jæger Bank-Nielsen, 

der vil udfordre de unge på den måde at være på. Undervisningen i 

fagene pædagogik, ledelse og kommunikation indeholder nemlig en 

masse gruppearbejde, hvor facit ikke er givet på forhånd. Det finder de 

studerende selv ved at argumentere for brugen af den rigtige teori og 

ved at deltage aktivt. Meningen viser sig måske først sent i forløbet, når 

trådene samles. 

TEMA: MILJØ PÅ MANGE MÅDER 

Tilfredse studerende 
Udtryk som "ansvar for egen læring" og" nterkulturel kommunik tion" er 

måske ikke de første, som \ ringerp1m i bø edet på unge, der d mmer 

om en fremtid som officer. M n f å trods af n gen skepsis til a , egynde 

med ender de fleste med at blive gl~ rf en mere moderne åde at 

undervise på. 
- Hvis man kultaler til folk, er det svært at fange interessen, merrliv1 

man taler med folk, er det lige omvendt. Sådan foregår det her, og det er 

- Vi forsøger at flytte dem ned i et pædagogisk rum, hvor de netop 

lærer - ikke ren faktuel læring men hvor de får evnen til selv at tilegne 
'/ 

sig ny teoretisk viden og bruge den i praksis, forklarer Lotte Jæge~r Bank- \

motiverende, fortæller Jonas Lehmann. Hans studiekam") rat Bjørn Astrup 

- s~ også går på GRO 2-A, den første del af uddannelseh .s· dste modul-

!fupplerer: ~ 
Nielsen. 

- Vores ansvar som undervisere er at udpege de højre/venstre 

begrænsninger, som de studerende skal agere indenfor. På den måde 

minder det om den virkelige verden, hvor der heller ikke er givet et facit 

på forhånd, og sådan vil vi også have det her, siger hun. 

Spillefilm på programmet 
En af grund pillerne i ledelses-undervisningen er, at de studerende her 

lærer at sætte sig ind i andres måder at tænke på og anerkende menne

skers forskelligheder. På den måde skal de blive bedre til at kommunikere 

med de folk, de skal være ledere for. De studerende gennemgår og disku

terer først forskellige teoretiske grundlag i grupper, og bagefter skal de 

bruge dem i praksis. 

I faget Kommunikation i Forsvaret anvender man film som Transformers 
og Armadillo - og også science fiction-filmen District 9 har været på 

programmet. Filmene har den fordel, at de giver de studerende et fælles 

sprog og nogle fælles begreber at arbejde ud fra , også for nye studerende 

der ofte har et meget begrænset kendskab til Forsvaret. 

- Film giver de studerende et fælles udgangspunkt for at tale om kul

turforståelse. Opgaven kan være, at de studerende tager synspunkterne 

fra de forskellige roller i filmen på sig og diskuterer ud fra dem i gruppen. 

På den måde lærer de at sætte sig ind i andres måde at tænke på, og 

bagefter taler vi så om det i fællesskab, hvor vi også inddrager forskel

lige teorier om den interkulturelle kommunikation, forklarer Lotte Jæger 

Bank-Nielsen .. 

- Undervisningen har ændret sig meget, siden man bare sagde: "Læs 36 
sider, så taler vi om det ved tavlen på tirsdag." På den her mere gruppeori

enterede måde håber og tror jeg, at de studerende tilegner sig viden på 

en helt anden måde - meget mere effektivt, påpeger Lotte Jæger Bank

Nielsen. 

- Underviserne spiller også selv ind ~ ag3 ede undervise e giver 

engagerede elever. Vi har en masse gruppearbejde, hvor vi diskbt rer 

forskelli{e'2as~ og funderer vores diskussioner på et teoretisk wundlag 

for eksempel, om det er en god ide at udsende en oldat, der Lig~ er blevet 

skilt. Det und6visningsprincip er helt fantastisk for mig, for jeg får inte ud 
/ 

af en lang Powerpoint-præsentation. t 
Til det siger Jonas Lehmann: 

- Vi studerende er selve hjulet i undervisningen - hvis vi er gode til at få 

en diskussion i gang, får vi også meget ud af undervisningen. Det er det, 

der mepds med "ansvar ~or egen læring\_Han tilføjer: } 

- Samtidig har vi selv•indflydelse på unoervisningen. Undervisningsmil

jøet er super dynamisJ. Vi ved, at der blive( lyttet, hvis vi har nogle forslag, 

der kan gøre tingene bedre, og forandringerne sker sommetider fra dag til 

dag. ( 

Ny tankegang er en udfordring 
Det tager dog lige lidt tid for de studerende at komme ind i tankegangen 

på officersskolen, fortæller Lotte Jæger Bank-Nielsen. 

De skal lære at tilegne sig viden på en ande~ åde \ os os, end de er 

vant til fra sergent-uddannelsen. Der lærte de at f~ e. og,som fører i for 

eksempel en kampsituation er det ikke okay at stille s~ ør~ målstegn ved 

en ordre. På skolen er det derimod sundt at stille spørgiinål til de akademi

ske tilgange. På den måde lærer de mere. 

- Hos os skal de deltage. De skal være vel-forberedte, de skal levere 

meget, og de skal kunne holde en masse bolde i luften, uden at der opstår 

kaos, siger Lotte Jæger Bank-Nielsen. 

- På sergentuddannelsen lærte vi at føre, og her lærer vi at lede, 

forklarer Jonas Lehmann. Han vil gerne være teknisk officer, når han 

kommer ud i den anden ende, mens studiekammeraten Bjørn Astrup\n 

drømmer om at udvikle policy'er og doktriner. ~ 
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Flyvestation l<arup står for cirka 13 procent af Forsvarets samlede 
elforbrug. Det forsøger miljømedarbejder Michael Damkjer at 
holde nede; men i bund og grund kan det kun lykkes med en 
fælles indsats, mener han. 

Af KATH AR INA KLØVE 

D
et handler om adfærd. Om at den 

enkelte medarbejder husker at 

lukke og slukke. Vi har trods alt 

et fælles ansvar for miljøet. siger 

Michael Damkjer fra Forsvarets 

Bygnings- og Etablissementstjeneste (FBE). 

Og han ved, hvad han snakker om. Hvert år 

sidder han med en lys- og varmeregning for Fly

vestation Karup på 32 millioner kroner. Den reg

ning kan godt blive mindre, og det kræver egent

lig kun, at fo lk tænker sig om, fortæller han: 

- Hvis alle på flyvestationen har en elspa 

reskinne på deres kontor, kan vi reducere reg

ningen med 100.000 kroner om året. Det er i 

virkeligheden de initiative r, der virker små og 

ubetydelige, som hjælper i det store billede. 

Den lille landsby 
Flyvestation Karup er i princippet en lille lands

by; men det er også en arbejdsplads, hvor det 

handler om at få Forsvarets behov til at passe 

sammen med miljølovgivningen. Ifølge Miljøbe

skyttelsesloven skal flyvestationen fo rebygge 

og bekæmpe forurening af j orden, luften, drik

kevandet og undergrunden, og siden 2007 er 

der virkelig sket noget på flyvestationen . Olie 

og andet farligt affald bliver nu opbevaret hen-

si mæss1gt. gadebelysningen bliver slukket , 

r der 1kk er brug for den. og 1 sjældent benyt

tede bygninger slukker mari, for varmen 
Vi er kommet ngt1Etta n der er lang 

veJ endnu, hvis v • skal nå målene Og det skal vi, 

siger Michael DamkJer og fortæller . 

- Bare det, at de mekaniske skriveborde står 

på standby, koster 25.000 kroner om året. Det er 

unødvendigt og spild af ressourcer, når man bare 

kan hive stikket ud. 

Hent selv 
Der er cirka 1.800 computere på flyvestationen. 

Fra Forsvarets Koncernfælles Informatiktjeneste 

(FKIT) ved man, at 56 procent af dem ikke bliver 

slukket, når folk forlader deres arbejdsplads om 

eftermiddagen. 47 procent af computerne står 

tilmed tændt weekenden over. 

- De gode resultater opnår vi kun ved at sam

arbejde om det her. Jeg forsøger at motivere 

de enkelte afdelinger, men i sidste ende er det 

os alle sammen, der skal huske at tænke os om, 

siger Michael Damkjer. 

Alle ansatte på flyvestationen har mulig

hed for at hente hjælp til opgaven hos FBE på 

Linneddepotet i Bygning 20. Der kan man få en 

PC Trickle Saver, som automatisk slukker 

for computerskærmen, skrivebordet og 

alt andet, der står på standby, når selve 

computeren bliver slukket. Dg.suden 

kan man få en elspareski ~ og en lille 

( 
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TEMA: MILJØ PÅ MANGE MÅDE/-~ 
./ 

Hos det amerikanske flyvevåben er man meget opsat på /{ 
at skære ned på energiforbruget og benytte alternative 
energikilder. Ikke kun for miljøets skyld; et effektivt 
energiforbrug kan også veksles til en fordel på slagmarken. 

AF RUNE DYRHOLM 

D 
et koster meget energi at holde et 

nationalt beredskab kørende og at 

være i krig. Ikke mindst når det hand

ler om at holde fly i luften. US Air 

Force bruger årligt over ni milliarder 

dollars på energi, heraf omtrent 84 procent på fly

brændstof. Derfor er de nu tvunget i front, når det 

handler om at optimere energiforbruget og udnytte 

nye energikilder. 

Under udsendelse af enheder er det væsentligste 

argument for at spare, at logistikken bliver mindre 

sårbar, hvis mindre brændstof skal transporteres 

gennem krigszonen. Jo færre konvojer gennem 

fjendeland, jo mindre risiko for at blive angrebet, og 

jo bedre kan også ressourcerne til eskorte udnyttes. 

Den økonomiske gevinst ved at nedbringe 

omkostninger til energi vil US Air Force bruge på 

forskning og udvikling af mere effektive beskyt

telses- og våbensystemer og på forbedringer for de 

udsendtes familier. 

Tre centrale indsatsområder 
US Air Force har identificeret tre hovedområder, 

hvor de vil sætte ind - summeret op i sloganet: 

Reduce Demand, lncrease Supply & Change the Cul

ture. 

Reduce demand - reducer efterspørgslen 
Den billigste og reneste energi er den, der slet ikke 

skal bruges. Ideen er, at før det kan betale sig at 

kigge efter billige eller renere energikilder, skal 

alt unødigt forbrug skæres væk. For flyvningens 

vedkommende har USAF især fokus på optimal 

ruteplanlægning og minimering af unødig vægt. 

Det gælder ikke mindst mængden af brændstof på 

træningsflyvninger. På længere sigt er målet mere 

brændstoføkonomiske motorer og flytyper. I år 

2015 skal forbruget af flybrændstof være reduceret 

med 10 procent målt i forhold til 2006. 

lncrease supply - øg udbuddet 

flytyper, så de må flyve på forskellige typer bio

brændstof eller syngas. Biobrændstof kan være 

CO2-neutralt, og syngas er udvundet af fossilt kul, 

som USA er selvforsynende med. Målet er, at alle 

amerikanske fly skal flyve på en 50/50 blanding af 

konventionelt og alternativt brændstof i 2016. Det 

vil sige, at halvdelen af brændstoffet på den ene 

eller den anden måde er produceret inden for lan

dets grænser. 

Change the culture-ændr kulturen 
Medarbejderne skal ændre holdning og tænke 

energiforbrug ind i alle daglige aktiviteter lige fra 

småting som at slukke for computere og andre el

apparater til optimal planlægning af lufttankning af 

kampfly. 

Målet er at bruge to procent mindre brændstof i 

bilerne om året ved at køre mere miljøvenligt samt 

at mindske energiforbruget ved faste installationer 

med tre procent hvert år frem til år 2015. 

Se mere om United States Air Forces energiinitiativer 
på: http://www.safie.hq.af mil/ 

-C: ■-■■■■:--,__ US Air Force vil have flere forskellige måder at skaf
fe sig den nødvendige energi på. Hovedformålet er 

C::.-:::, - ~ ■ ~ - / Jt øge fors{ni(g'ssikkerhede~ og gøre sig uafhæn

- '--1 g~ ,a~eh fra især Mellfuiøsten. 

• - >- Aktuelt-er l:JSAF·i'~ng med at certificere sine 

US Air Force er den største offentlige oftoger af ved
varende energi i USA og har adskillige projekter til 
egenproduktion. Blandt andet disse vindmøller på F.E. 
Warren Air Force Base. Desuden har værnet det største 
solcelleanlæg i USA, og det er en af hovedkræfterne 
bag udviklingen af brændstof fra alger. (Foto: US Air
force Photo!Lance Cheung) 
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... at alle udgaver af bladet Flyvevåbnet er 

tilgængelige på nettet som elektroniske 
magasiner? Flere end 2.600 har indtil 

videre klikket sig ind på deeember-

udgaven fra sidste år. Du kan finde et 

link til oversigten over bladene helt 

tilbage fra 2003 via et faneblad på 
Facebook-

www.facebook.com/flyvevaabnet 

rekte via Flyvertaktisk Kommandos 
aret.dk/FTK 

',____ . 

Synes goot o 



BYGGEPROJE 
TAGER FORM 
Et stort projekt med at forbedre de afghanske soldaters 
spisefacilitet på garnisonen Shorabak er godt undervejs. 
Projektet er betalt med danske penge, og det skal gøre 
afghanerne i stand til at bespise op mod 3.000 soldater 
både morgen, middag og aften. 

AF ERIK NORDAHL-PEDERSEN, CHEF FOR OPERATIONAL MENTORING AND LIAISON TEAM (OMLT) HOLD IV 

D 
e afghanske soldaters cafeteria 

på Camp Shorabak i Helmand 

blev bygget for nogle år siden 

for at kunne bespise ca. 1000 

soldater tre gange dagligt. Cafe-

teriet - også kaldet DFAC(Dining FACility)- blev 

bygget, inden garnisonen blev hjemsted for et 

korpshovedkvarter og inden den igangværende 

udvidelse af garnisonen. Det er derfor slet ikke 

stort nok i forhold til behovet og er desuden 

nedslidt, utidssvarende og uhygiejnisk, ligesom 

adgangsforhold og madudlevering grænser 

sig til det kaotiske. Når op mod 3.000 soldater 

ønsker mad samtidig, og der kun er plads til det 

halve, så kommer selv de SO kontrollerende 

DFAC-befalingsmænd til kort. 

Derfor var det oplagt at foreslå, at der blev afsat 

penge til at forbedre adgangsforhold og indret

ning af DFAC'en, da der midt i juli 2010 lød en 

opfordring fra Forsvarskommandoen (Fl<O) om 

at bidrage med forslag til projekter, der kunne 

understøtte kapacitetsopbygningen af de 

afghanske sikkerhedsstyrker i Helmand .. 

Projektet blev endeligt godkendt af Forsvarsmi

nisteriet og FKO i begyndelsen af november, og 

så tog det for alvor fart. 

Efter at have indhentet tilbud faldt valget af 

bygherre på et mindre firma, der i pris, kvalitet 

og troværdighed var bedst egnet til opgaven. 

Arbejdet gik i gang i begyndelsen af decem

ber og vil strække sig til omkring slutningen af 

januar. Håbet er, at projektet står færdigt, inden 

Hold IV overdrager stafetten til det næste men

torhold den 24. januar 2011 (artiklen er skrevet 

i begyndelsen af januar, red.). 

En stor mundfuld 
Når projektet står færdigt, vil der på ca. to 

måneder være etableret: 

• tre overdækkede indgangspartier, 

• indhegning af området for at forhindre 

uautoriseret adgang og tyveri, 

• et område til håndtering af madaffald, 

• en beboelses-barak til det civile køkkenper

sonale, 

• facilitet til håndvask og rengøring af brugt 

service, 

• udskiftning af udslidte gulvriste, 

• adskillelse mellem koge- og køkkenafsnit 

for at begrænse adgang til gryderne og 

dermed minimere risikoen for sabotage og 

madforgiftning, 

•skillerummellem spiseafsnit og opsætning 

af tre madudleveringssteder i stedet for et, 

• udskiftning af udtjente stole og borde, 

• udskiftning af belysning og opsætning af 

moskitokillers/fluefangere, 

• forbedring af eksisterende depot samt 

køle-/frysefaciliteter. 

Projektet er, som det fremgår, en stor mundfuld, 

især når man tager i betragtning, at det hele er 

lavet ved håndkraft. Det har mødt overmåde 

stor anerkendelse fra både korps, brigade og 

garnison samt blandt de afghanske soldater i 

almindelighed. Der er ingen tvivl om, at dette 

projekt vil få en stor gavnlig effekt på solda

ternes velvære og moral. og naturligvis også 

på garnisonens evne til at håndtere et stort 

antal spisende soldater. Projektet har samtidig 

bidraget positivt til det gode omdømme, som 

de danske rådgivere i forvejen har. Dette er et 

projekt, vi som danske rådgivere i Afghanistan 

kan være stolte af. 
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F~yve_våbnet har lige nu to test i 
F1ghtmg Falcon kampfly d ~ loter, en tekniker og et F-16 
· c l'f . u stationer t • ~ a, ormen. De arbejder med o d e pa Edwards Air Force Base 

et moderne Joint Strike Fighter~<a~;;~~ af F-16 og udvikling af 

AF LAURA AGGERNÆS 

E 
du vild med ny, er Edwards Air Force 

Base det helt rette sted. Californiens 
store nybase rummer alt fra splinternye 

prototyper - for eksempel det ubeman

dede ny Global Observer, der kan nyve 

op til en uge uden at tanke - til videreudviklinger af 

allerede udbredte ny. 

Omgivet af bjerge i den californiske ødemark ved 
siden af en kæmpestor tørlagt sø, der fungerer geni

alt som landingsplads for tunge ny, er Edwards Air 

Force Base ikke bare ideelt placeret, men har også 

fantastisk Hotte omgivelser at flyve i for de mange 

testpiloter, der har deres daglige gang på basen. 
Flyvevåbnet har to testpiloter og en F-16 Fighting 

Falcon udstationeret på basen, og de arbejder med 

to forskellige projekter: opdateringer til de euro-
pæiske f-16 ny og udviklingen af Joint Strike Fighter 

f-35A kampflyet, der er en af kandidaterne til Dan-

mar\<S nye kampfly. 

flyvevåbnet har også haft en dansk tekniker 
udsendt, der nu er på vej hjem efter to meget ander-

ledes år på den amerikanske base. 
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Kun fem gange ud af 186 flyvninger har fejl holdt det danske F-16 fly, der 

er tilknyttet Joint Strike Fighter testprogrammet, på jorden. Det er bare en 

af grundene til, at det mere end 30 år gamle fly er blevet programmets 

foretrukne følgefly. 

AF LAURA AGGERNÆS 

S
elvom F-16 flyet med halenummeret 

ET 210 til daglig flyver rundt i ørken

landskaber, er det stadig med Dan

nebrog på halen Og trods dets høje 

alder yder det en stor indsats som 

en del af et af de største udviklingsprojekter for 

kampfly nogensinde. 

Gammelt fly i ny stilling 
Nok har den danske F-16 Fighting Falcon mere 

end 30 år på bagen, men flyets hverdag er i et 

top-moderne miljø. Det flyver nemlig næsten 

dagligt sammen med testfly fra Joint Strike 

Fighter-testprogrammet, når alt fra motorer til 
våbensystemer skal afprøves, inden den ende

lige model af F-35A kan stå klar. 

Som følgefly er F-16 flyet et ekstra sæt øjne 

for piloten i testflyet, så testpiloten kan koncen

trere sig om de test, han skal udføre, mens pilo

ten i F-16 flyet holder øje med alt fra navigering 

til ydre forandringer på flyet såsom læk eller 

lignende. 

Men det er ikke det eneste, det danske F-16 

fly bliver brugt til. Det bruges også som mål for 

vet vedligeholdt af dygtige danske teknikere. 

fortæller Casper Børge Nielsen med pilotnav

net PEL, der er dansk testpilot. Han er en af de 

piloter, der har fløjet det danske kampfly mest i 

løbet af de seneste to år. 

Også seks amerikanske civilmekanikere, der 

er tilknyttet testprogrammet, passer og plejer 

F-16 flyetjævnligt, fordi det er det eneste faste 

fly tilknyttet eskadrillen. 

- Da det jo er vores fly, er det ekstra vigtigt, 

at mekanikerne holder godt øje med vedlige

holdelsen af det. Der er jo andre lande, der ser 

radarer og til uddannelse af testpiloter, og det er det arbejde, vi udfører på flyet, så det skal gerne 

blevet brugt til at afprøve funktioner til JSF'en, 

inden det nye fly selv kom på vingerne. 

Stabilt dansk fly 
Trods de mange udfordrende opgaver holder ET 

210 stand. Faktisk er det i så god stand, at flyet 

for længst har overhalet flere af sine kolleger 

i både Danmark og Californien, når det gælder 

antallet af flyvetimer. 

Det skyldes ikke mindst. at flyet kun har måt

tet blive på jorden fem gange ud at 186 plan

lagte flyvninger i USA. Til sammenligning må et 

amerikansk F-16 fly på Edwards Air Force Base 

blive på landjorden ved en ud af fire planlagte 

fl9vninger. 

- Plyet er m re moderne end de andre på 

være så perfekt som muligt. Man kan sige, at vi 

står i en 'diplomatisk mekanikersituation', siger 

Mike Shaub, leder af .mekanikergruppen, med 

et smil. 

- Det, tror jeg, er en af grundene til, at flyet 

' har fløjet så godt, som det har, siger Mike 5 aub. 

Det danske F-16 fly år også ros at-bf de che

fer, piloter og mekanikere på den amerikanske 

base. 

• ET 210 betyder meget for eskad ilten. Det 

er blevet arbejdsh ten i prqjektet, da det altid 

virker og er bedre, end hvad EØwards-setv-kan 

leverfl. Og derudover er flyet altid til rådighed, 

i modsætning t l de andre F-16 fly på Edwards, 

der deles med andre testprogrammer og s~al 

ekvireres i god id, siger testpilot Casper Børge 



• 
Han har fløjet F-16 i omtrent 20 

år. Han var med til at afprøve 
de tre helikopterkandidater, da 
Flyvevåbnet skulle finde en afløser 
for S-61 Sea King. Og i dag flyver 
han som testpilot på et af de største 
flyprojekter i verden som en af 
ganske få-ikl<e-amerikane.:.:re=-.... -_.__ __ 

• 
I 

C
asper Børge Nielsen har altid været bidt af 

en gal flyver. Han fik privat flyvercer tifikat, 

før han fik kørekort, og da han fik mulighed 

for at flyve F-16 Fighting Falcon i Flyvevåbnet, tog 

hans karriere på vingerne hurtigt fart. 

Først blev han uddannet F-16 instruktør. Siden 

tog han den etårige uddannelse til testpilot i Cali

fornien, hvor han erhvervede sig stor viden om al 

den teknologi, der ligger til grund for flyvningen 

og fløj i alt fra helikoptere til svævefly. 

I dag arbejder Ca~per Børge Nielsen med pilot

navnet PEL så på andet år som testpilot på et af 

de største flyprojekter nogensinde: Joint Strike 

Fighter-testprogrammet for F-35A, der er en af 

de tre kandidater til at afløse det danske F-16 

kampfly. Han er den eneste dansker ud af i alt syv 

testpiloter. 

- Hver eneste flyvetur er en oplevelse. Det er 

verdens største flyprojekt. og jeg er med på for

reste række. 

Det kræver stort overblik 
Som pilot i testprogrammet flyver PEL et dansk 

F-16 fly ved siden af Joint Strike Fighters testfly. Et 

arbejde der ofte indebærer store risici, når testfly

ene tager deres første spæde skridt i luften. 

- Der kan gå meget galt på de indledende test

flyvninger. Kommunikationen mellem os kan gå i 

stykker, og der kan opstå fejl. så der er meget, der 

skal holdes styr på. Derfor flyver vi ofte turen i en 

simulator dagen før, så vi er forberedte på, hvad 

der kan gå galt under en flyvning, forklarer han. 

Når han er i luften ved siden af testflyene, er det 

hans opgave at være øjne og ører for den anden 

pilot, som fokuserer på den test, der skal udfø

res med flyet. f l e-
Det kræver et stort overblik, da det er _ø g 

testpilotens ansvar at få den anden testpilot 

sikkert ned på jorden igen. 

Et risikabelt erhverv . 
f de test der bliver 

I øjeblikket er de fleste a , . 
dført det, der kaldes højrisiko-test, da J~mt 

u ' d" på det stadie, 
Strike Fighter-flyene sta ig er . 
hvor de grundlæggende funktioner sl<al 

testes. • • bl"kket er 
- En af de farlige test, vi laver 1 øie ~ , 

en flutter-test, hvor vi tester de svin~mnger, 

flyets vinger kan gå i under ~n flyvning. ~e~
ør vi ved at afprøve svingningerne ved ~ 

:kellige hastigheder med flyet. Det er farli~t, 
. d • meget kort tid kan rykkes en vinge 

fordi er pa . 
f hvis man gør noget forkert. Derfor er v1 

af , . tige og flyver over Stillehavet. så det er 
orsig 11 • lt fortæl-
mere sikkert, hvis noget sku e ga ga , 

ler Casper Børge Nielsen. 

- Det kan lyde ret/artigt. Er du at~rig bange? 
- Bange er et vidt begreb. Jeg er siældent 
rædselsslagen, men jeg har ofte sommerfugle 
. Som F-16 pilot flyver jeg jo stort set, 
i maven. b"l d r 
hvad der svarer til en Formel-1 racer i , e 

er maksimeret til det yderste. De~ kan flyve 
to gange lydens hastighed i ned til 15 meters 

højde og man kan knap nok nyse uden at 

Sh
~ flyet. Så hvis ikke det giver en som-

cra k · d forkerte 
merfugle i maven, er man no i en 

branche. 



Casper Børge Nielsen (PEL) landede 

på Edwards Air Force Base med det 

danske F-16 fly den 29. oktober 2008. 

Inden da, var hans familie flyttet til 

Californien. 

(Foto. Lockheed Martin) 

hee'd Martins fabrik i Texa 
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Testpiloten Ole Torp er i USA for at teste den kommende opdatering til F-16 flyene. 
Ikke alt går som planlagt; men det er slet ikke unormalt, når arbejdet går ud på hele 

tiden at afprøve nye ting. 

AF LAURA AGGERNÆS 

F
-16 Fighting Falcon er efterhånden en 

aldrende dame i fly-sammenhæng med 

mere end 30 år på bagen. så derfor er 

det måske ikke så svært at forstå , at der 

til tider skal en vitaminindsprøjtning til for at 

holde hende opdateret og klar til at møde tidens 

udfordringer. 

Til det formål arbejder en hel eskadrille på 

Edwards Air Force Base i Californien udeluk

kende med at teste opdateringerne af F-16-

kaldet M-opdateringer eller midlife-updates-før 

de kommer ud til de enkelte landes operative 

eskadriller. 

Ole Torp med pilotnavnet POL er dansk testpi 

å Edwards AFB og har arbejdet 

000. Det er dog 

Nye fejl på gamle maskiner 
ForarbeJdet til M6.1-opdateringen begyndte 

tilbage i 2007, hvor de første forslag til nye 

fun kti oner i flyets software og hardware kom på 

banen. og efter planen skal det færdige produkt 

være parat i 2012. 

Men det kan blive en udfordnng at nå tids

planen, for når arbejdet består i både at teste 

nye systemer og rette og udvikle på allerede 

eksisterende systemer, kan der nemt dukke fejl 

op undervejs. 

- Mange tror, at v1 alene fokuserer på test af 

de nye funktioner, men en stor del af testpro

grammet går faktisk ud på at afprøve, om funk

tionerne i den allerede eksisterende software 

fungerer korrekt siger Qle Torp og tilføjer: 

- Det sker jævnligt, at vi finder funktion@r 

f 

ker op senere i programmet, forklarer Ole Torp 

- Det er kritisk, fordi den eneste dato, der 

normalt er helt klippefast i et testprogram, er 

slutdatoen. Man siger som en tommelfinger

regel, at for hver gang ingeniørerne retter ti feJL 

introducerer de en ny, og det betyder jo, atjo 

senere fejlene bliver fundet, jo større er sand

synligheden for, at det færdige produkt vil inde

holde fejl, som ikke er fundet af test-teamet. De 

kan måske have så stor betydning, at produktet 

ikke kan accepteres 

Ole Torp er dog overbevist om, at man nok 

skal få gennemført programmet. 

- Vi ska l nok nå i mål, men lige nu ser det ud 

til, at det kan gå hen og blive med lidt større 

usikkerhed for det endelige produkt, end jeg 

gerne havde set det. Men sådan er vilkårene i 

mange test-programmer, og dem lever vi med. 

Ole Torp skal som minimum være i USA i 

resten af 2011, men han forventer først at skulle 

vende hjem til Danmark i foråret eller somme

ren 2012. 



VIDSTE DU ... 
... at fly i Flyvevåbnet får typebetegnelse 
efter, hvad de bliver brugt til' C'et i C-130 
Hercules står for eksempel for Cargo, der 
kan oversættes til last eller gods. 

Flere forkortelser: 
B står for Bomber, feks. B52, hvis hoved

funktion er at droppe bomber. 

C står for Cargo, f.eks Flyvevåbnets trans
portfly C-130 Hercules. 

F står for Fighter, feks F-16 Fighting Fal
con, hvis hovedfunktion er kamp. 

R står for Reconnaissance, f.eks. SR71, et 
amerikansk strategisk rekognoscerings

fly 

T står for Training, f.eks T-17 Supporter, 
Flyvevåbnets træmngsfly. 

K står for Experimental, f.eks. X-35, der 
er Joint Strike Fighters eksperimentelle 
udgave og et bud på fremtidens kamp

fly. 

V bruges om en eksperimentel proto
type og er skridtet videre fra X-flyene. 

1.1..1 

I.I.I 

I oktober 2008 tog Lars Jutzler af sted til 
Californien som en hjælpende logistisk hånd til 
testpiloten Casper Børge Nielsen og den danske 
F-16 Fighting Falcon, der er udstationeret på 
Edwards Air Force Base. Han har været med til 
at holde det danske fly i luften - og det er gået 

bedre, end man turde håbe. 

AF LAURA AGGERNÆS 

S
iden 2008 har Lars Jutzler arbejdet 

i den testenhed på Edwards Air 

Force Base, der beskæftiger sig med 

udviklingsarbejdet på Joint Strike 

Fighters A-model af F35 Det er den, 

som i sin endelige udgave bliver Joint Strike 

Fighters bud på en kandidat til Danmarks aflø

ser for F-16 Fighting Falcon. 

Nu er han på vej hJem til Danmark, læsset 

med ny viden, som Flyvevåbnet kan få gavn af. 

- Jeg håber, Jeg kan bringe noget viden hjem, 

som vi kan bruge fremadrettet. På et kontor er 

man ofte langt fra en operativ hverdag og har 

derfor ikke altid den nødvendige føling med, 

hvordan tingene foregår i praksis. Så mens jeg 

har været her, er der kommet nogle ting på 

lystavlen, som Jeg tror kan bruges, når Jeg kom

mer hjem, fortæller Lars Jutzler. 

I sin tid på Edwards har han arbejdet med alt 

det, der har relation til at få det danske F-16 fly 

i luften. 

Han har blandt andet fungeret som bindeled 

mellem de amerikanske mekanikere og de dan

ske leverandører af reservedele. I det hele taget 

har han været med til at sørge for, at det danske 

F-16 fly- med stelnummer ET 210 - har kunnet 

være i luften mest muligt. 

- Jeg tror ikke, der er mange fly, der har kun

net gøre det, som ET 210 har præsteret i løbet 

· · 1ektet, og 









Selvom Flyvevåbnets udsendte rådgivere 
primært bruger dagene i Afghanistan på at coache 
afghansl<e soldater, får de også et stort udbytte af 
at coache hinanden. Det fandt to HR-ansatte fra 
Flyvertal<tisl< l<ommando ud af, da de besøgte de 
udsendte i Afghanistan. 

M
ichael Mogen

sen og Maria 

Østergaard 

Pedersen udskiftede 

dansk vådt efterårsvejr 

med den afghanske 

ødemark, da de i efter-

året brugte to uger på at 

følge op på arbejdsmil

jøet blandt de danske 

rådgivere i Afghanistan. 

AF LAURA AGGERNÆS 

FOTO MARIA ØSTERGAARD PEDERSEN 

FAl(TA: 
Flyvertaktisk l<ommandos HR-afdeling står il<l<e 

normalt for coaching af de udsendte rådgivere. 

da dette horer under Forsvarsakademiet (FAI(). 

Michael Mogensen, der tidligere har arbejdet 

ved FAI(. tilbad at hjælpe dem med at stå for 

coaching af mentorerne på Hold IV. da FAI< il<l<e 

selv kunne stå for opgaven. 

Hvorvidt coaching i missionsområdet bliver 

en fast del af udsendelserne fremover, bliver 

afgjort af FAI<. 

I første omgang drejede det sig om en opfølg

ning på et kursus om "ledelse med operativ 

effekt", som rådgiverne gennemgik, før de tog af 

sted. Kurset skulle være med til at sikre dem et 

velfungerende samarbejde under udsendelse, 

og under besøget i Afghanistan blev de danske 

rådgivere også coachet i. hvordan de kunne 

håndtere deres arbejdssituation med de afgha

nere, de skal vejlede. 

Det er første gang, at et udsendt Operational 

Mentoring and Liason Team (OMLT} er blevet 

coachet i selve missionsområdet, da kurset tid

ligere kun har foregået inden selve afrejsen til 

missionsområdet. 

Nye vinkler på mentor-arbejdet 
Ifølge Michael Mogensen, der er chef for HR 

Strategi og Policysektionen i Flyvertaktisk 

Kommando, har kurset en vigtig funktion for de 

udsendte: 

- Når man er udsendt til Afghanistan, så bliver 

det hold, man rejser af sted med, hurtigt en form 

for familie. Derfor er det vigtigt, at gruppen fun

gerer godt sammen, for når man har det godt. er 

man mere tilbøjelig til at yde sit bedste. 

Men ud over det rent praktiske i at kunne 

samarbejde med sine kolleger, blev coachin

gen også brugt til at tale om, hvordan arbejdet 

kunne forbedres. 

- Jeg synes, at det var rigtigt rart at tale med 

en uvildig person om den udfordring, det er at 

være mentor for afghanerne. Jeg fik gennem 

samtalen sat andre vinkler på tingene og løst 

lidt op for en begyndende fastlåshed i rollen 

som mentor, og jeg fik et par mentale redskaber 

til at gribe tingene lidt anderledes an, fortæller 

Kaj Rostock Jensen, der er udsendt med OMLT. 

Og det er også meningen med samtalerne, 

fortæller Michael Mogensen: 

- Når vi kommer til Afghanistan, så skaber vi 

en anledning til at tale om de forhold, der skal 

justeres - både i forhold til hinanden i gruppen 

og i arbejdet som mentor. 

Kurset i Danmark og opfølgningen i missions

området er ifølge Erik Nordahl-Pedersen, chef 

for OMLT Hold IV, så vigtigt, at det bør blive en 

permanent ordning. 

- Kurset er nødvendigt både før og under 

en udsendelse. Det er kun ved at opbygge et 

stærkt sammenhold og en rutine i coaching og 

mentorering, at man kan få den ballast, der skal 

til, for at mentorvirket bliver en succes i forhold 

til afghanerne. ■ 
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Air Control Wing 

Den 21. januar i år blev 
det værnsfælles Linl< 

16 moniterings- og 
managementsystem 
overdraget fra Forsvarets 

Materieltjeneste til 
Flyvevåbnet. Joint Datalinl< 

Operations Centre {JDLOC) 

l<unne dermed officielt 
erklæres for operativ. 

AF ARNE BACH NIELSEN, ACW 

■ ■ 

-
c:,:a i -m: i 

■ 
3 2 FLYVEVÅBNET 

l 
DLOC er forankret i Air Control Wing, som 

servicerer alle Link 16 platforme inden for 

dansk område, både for de tre værn og for 

gæstende enheder. l<ort fortalt varetager JDLOC 

planlægning, design, monitering, management 

og analyse af alle Link 16 operationer inden for 

dansk område og yder danske Link 16 enheder 

tilsvarende støtte, når disse udsendesinter

nationalt. I øvrigt er det planen for JDLOC, at 

dette over de nærmeste år udvikles t il at kunne 

håndtere multi-links i takt med udbredel sen af 

blandt andet Link 22 og Variable Message For

mat protokollen. 

Seniorsergent Lene Jensen er næstkomman

derende i JDLOC. Hun har været med i det 

værnsfælles Link 16 projekt siden 2003, hvor 

der blev sået frø til at udvikle en organisation og 

anskaffe teknologi til at varetage opgaverne. 

- Med afslutningen af de sidste tests i udgan

gen af 2010 har systemet opnået den tilstand, 

som jeg forestillede mig ved projektets start, 

siger hun. 

JDLOC kan i dag efter syv-otte års udvikling og 

utallige tests styre flere typer af operative data

links, hvor det taktiske datalinksystem Link 16 

uden tvivl er den største 'kunde'. 

Operative datalinks betyder eksempelvis, 

at Air Control Wing's to radarkontrolenheder -

såvel den stationære som mobile - lynhurtigt 

kan udveksle taktiske informationer som luftbil-

lede, billeder i almindelighed, tekstmeldinger, 

styreordrer m.m. med danske F-16 fly under 

taktiske operationer. Men naturligvis også med 

andre fly, der er udrustet med Link 16, der i 

øvrigt er under installation i Flyvevåbnets C-130 

transportfly. 

Søværnets to støtteskibe Absalon og Esbern 

Snare, der blandt andet kan bruges som kom

mandoplatform for ledelse af land-, luft- og 

flådestyrker, har allerede fået installeret Link 

16, og de tre nye fregatter, der er under levering, 

bliver født med li nk-systemet. 

Der arbejdes på, at også Hæren skal kunne 

integreres på Link 16's netværk. Dette vil i 

første omgang gælde for Battle Management 

systemet. 

Gearet til den internationale scene 
Selvom JDLOC indtil nu har begrænset sit ope

rative virke inden for landets grænser, har Lene 

Jensen deltaget i efterhånden rigtig mange 

møder med sine link-kolleger fra andre lande. 

Det giver god mening at have kontakter til 
sine NATO-partnere, også på link-området, 

for dermed at sikre, at snitfladerne og relatio 

nerne hele tiden er ajourførte. Ikke mindst for 

at JDLOC bliver endnu bedre gearet ti l at yde 

den nødvendige støtte til de danske Link 16 

platforme, når de skal deltage i internationale 

missioner. ■ 



Mange l<ender sil<l<ert den ærgerlige 
fornemmelse, når man er ude at l<øre i bil og 
pludselig hører lyden af en sten, der rammer. 
Den samme fornemmelse kender man hos Air 
Transport Wing Aalborg, hvor to Hercules-fly 
nu er sendt på værl<sted. 

fra Kabul eller l(andahar og ud 

til Helmand-provinsen. Imel

lem disse ture støtter flyene 

endvidere NATO og de enkelte 

koalitionspartnere i området 

for at sikre, at kapaciteten 

bliver udnyttet fuldt ud. I den 

forbindelse flyver man ofte til 

små og fjernt beliggende fly

vepladser. 
AF RUNE DYRHOLM 

FOTO: FLYVEVÅBNETS FOTOTJENESTE NORD 

F
rem til foråret er to af Air Transport Wing 

Aalborgs C-130 Hercules på værksted 

hos Marshall Aerospace i England for at få 

repareret stenslag. Som skrevet på Flyvertaktisk 

Kommandos hjemmeside den 26. november 

2010 er det bunden af flyskroget, der er blevet 

bulet efter at have opereret i det hårde miljø i 

Afghanistan. 

- Det er prisen for at udnytte C-130's evne til 

at lande på langt dårligere baner end de fleste 

andre fly - og netop den egenskab er efterspurgt 

i Afghanistan, hvor infrastrukturen lader noget 

tilbage at ønske, fortæller oberst Søren W. 
Andersen, chef for Air Transport Wing Aalborg. 

Transport-wingen har en af de fire Hercules 

udstationeret i Afghanistan cirka seks måneder 

om året, hvor flyet hovedsageligt støtter rata-

Og det er netop de primitive 

baner, der slider på flyene, for når de lander eller 

tager af fra grusbaner, pisker hjulene sten op på 

bunden af flyet. Hvis slagene er mange eller sto

re nok, eller hvis de rammer uheldigt på bund

pladerne, kan skrogets styrke blive svækket. Det 

er derfor, at skaderne nu bliver udbedret. 

- Der er skærme på hjulene til at minimere 

stenslagene, og der er også et ekstra lag beskyt

tende blød "hud" på de udsatte områder, som 

absorberer slag af en vis størrelse. Men man 

kan ikke undgå alle stenslag, forklarer Søren W. 
Andersen. 

Ændrede planer 
De to fly forventes tilbage fra reparationen i 

henholdsvis april og maj måned i år, og indtil da 

mangler de naturligvis, når Air Transport Wing 

skal finde ud af, hvordan deres opgaver skal 

tion af Hærens soldater. Det vil især sige ture løses. 

- Vi kan langt hen ad vejen planlægge os ud af 

situationen, og det er faktisk ikke så usædvan

ligt, at vi har to fly ude til vedligehold. Det er dog 

sjældent, at det er i så lang tid som denne gang. 

Derfor udsætter vi omskolingen af nye besæt

ninger til taktisk lufttransport, og vi kan også 

godt komme i en situation, hvor vi må trække på 

NATO-samarbejdet omkring flyvninger i Afghani

stan, siger Søren W. Andersen. 

NATO-samarbejdet omkring lufttransport funge

rer sådan, at lande med ledig kapacitet kan løse 

opgaver for partnerne og så senere få ydelsen 

tilbage, når der er behov. 

- Vi har fløjet meget for andre lande i Afghani

stan, og den goodwill, det har givet, kan vi træk

ke på, hvis det skulle blive nødvendigt i denne 

omgang, siger Søren W. Andersen. 

To ud af de fire danske C-130 Hercules fly er 

hårdt ramt af stenslag. Det hænger formentlig 

sammen med, at disse to har været mere i Afgha

nistan i de tidlige faser af krigen end de to andre 

har. Dengang var færre startbaner asfalterede, 

men sidenhen er flyvepladserne blev bedre, 

og flyene bliver nu i mindre omfang ramt af 

stenslag. ■ 
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Fighter Wing Sl<rydstrup 

Flyvelederne ved Fighter Wing 

Sl<rydstrup glæder sig i denne 
tid. Efter 8 måneders arbejde 
i et meget interimistisl< tårn 

flytter de nu tilbage til et helt 

nyrenoveret tårn. 

AF KURT HANSEN, FWSKP 

D
et interimistiske tårn, som de har opere

ret fra siden påsken 2010, er bygget op 

af containere stablet oven på hinanden. 

Det har fungeret, men selvfølgelig ikke været 

optimalt, og nu glæder flyveleder og seniorser

gent Laila Wolf sig til at komme på plads i det 

nye tårn. Som hun siger: 

- Det har da været en udfordring, men jeg kan 

vist godt sige, at alle glæder sig til at komme 

tilbage til det "gamle" tårn". 

AMOR 
Renoveringen af tårnet på Flyvestation Skryd

strup er en del af projekt AMOR. Det har ikke 

noget med kærlighed at gøre. men er en forkor

telse for ATC Modernisering Og Renovering. Et 

projekt. der startede helt tilbage i 2000, hvor 

det blev besluttet, at tårnkabinerne i Aalborg, 

l<arup og Skrydstrup skulle renoveres. 

Seniorsergent Laila Wolff er udpeget som 

lokal repræsentant til byggemøderne og som 

kontaktperson til Fighter Wing'ens ATC (Air Traf

fic Control). Hun er flyveleder og har derfor et 

rigtig godt kendskab til, hvilke behov der er, og 

hvad der skal tages hensyn til. 

- Allerede før projektet kom rigtigt i gang, havde 

vi lavet udkast til indretningen af det nye tårn, 

fortæller hun, mens vi står og nyder en udsigt, 

som mange nol< vil misunde flyvelederne i 

Skrydstrup. 

At det har været et stort arbejde, forstår man 

godt, når hun beretter om, hvor omfattende 

renoveringen har været. 

- De har simpelthen strippet tårnkabinen for alt, 

så der kun stod den rå beton tilbage, og derefter 

har man bygget kabinen op med nyt fra gulv 

til loft. Der er nyt gulv, tæpper, vinduer, loft og 

arbejdspulte, beretter hun, mens hun viser den 

nye arbejdsplads frem. 

Det eneste, der ik'<e er nyt, er teknikken. Den 

bliver løbende udskiftet og forbedret. og der er 

da også sket en del på den tekniske side under 

projekt AMOR. 

Vigtigt med samarbejde 
Flyverspecialist Erling Jensen, der er tekniker 

ved Electronics Maintenance Squadron, har 

været med helt fra starten, og han har også 

haft en finger med i den sidste del af AMOR på 

Skrydstrup. 

- En af de vigtigste ting i sådan et projekt er 

samarbejde, fortæller Erling, da vi træffer ham 

oppe i den nye tårnkabine. Han tilføjer: 

Det har i hvert tilfælde været rigtig godt mellem 

teknikerne og flyvelederne i Skrydstrup. 

En af udfordringerne har helt sikkert været 

afklaring af snitflader mellem forskellige 

myndigheder. Når Forsvarets Materieltjeneste 

starter projektet, forventer de, at rummene er 

ryddede. Men det er ikke Fighter Wing Skryd

strup, der skal gøre det, men derimod det lokale 

støtteelement. 

Sådan har der været rigtig mange myndighe

der og firmaer inde over renoveringen af tårnet. 

Men resultatet er blevet godt, og personellet er 

glade for deres nye arbejdsplads. Arbejdsmiljø

mæssigt er det også blevet bedre. 

- Især støjdæmpningen er noget, vi virkelig læg

ger mærke til Støjen fra startende og landende 

fly er blevet reduceret mærkbart, siger vagtha

vende flyveleder Ole Larsen. ■ 



Flyvevåbnets Førings- og 
Operationsstøtteskole (FFOS) fil< sit 
myndighedsnavn for 10 år siden og har 
rødder tilbage til 1953. Nu skifter skolen 
navn til Air Force Training Centre. 

og troværdigt element i Flyve

våbnet, siger skolechef oberst 

Henrik Larsen. 

Den nye organisation og 
fremtidens forventninger 
Oversergent Jan Sørensen, som 

nu er placeret i den nye sektion 

Uddannelsesafdelingens l<aordi

nationssektion (Ul(), forventer, at 

AF MARIANNE BECH NØRGAARD, AFTC 

F
lyvevåbnets Førings- og Operationsstøt

teskole er fortid, i hvert fald hvad navnet 

angår. Fra den 1. januar 2011 hedder sko

len Air Force Training Centre (AFTC). En af grun

dene er det øgede internationale samarbejde 

med blandt andre European Aviation Safety 

Agency og NATO. 

Samtidig med navneskiftet gennemfører skolen 

en større organisationsændring. 

- En væsentlig brik i vores bestræbelser på 

udvikling og effektivisering er, at vi udvikler 

skolens struktur med fokus på opgaven. Inden 

for rammer og muligheder er overgangen til den 

ny organisation - som afspejlet i Air Force Trai 

ning Centre - AFTC - efter min bedste overbe

visning et stærkt og validt tiltag i retning af en 

fortsat konsolidering af skolen som et effektivt 

skolen vil stå med en skarpere profil fremover. 

- For at skolen ikke skal få et støvet image, er 

det nødvendigt at skærpe profilen og starte en 

proces hos medarbejderne, så de tænker Hvad 

er det, vi bidrager med? Når vi er træningscenter 

for hele Flyvevåbnet, er det logisk at tænke 

mere end strukturbestemte uddannelser. Det 

er vigtigt at fokusere og udvikle såvel efterud

dannelse som grunduddannelse, siger han og 

tilføjer: 

- Vi er kommet på en ny hylde, og kortene er 

blevet blandet. Nye stillinger betyder også 

efteruddannelse af vores egne medarbejdere. 

Tidligere har man arvet stillinger og måden at 

gøre tingene på. Nu skal hver enkelt selv være 

med til at præge sin nye stilling, og det vil i min 

optik skabe et større ejerskab for den enkelte 

medarbejder. Selvom ledelsen har holdt kortene 

tæt til kroppen, så har medarbejderne været 

positivt afventende og med på noget nyt. Det er 

da et stort klap på skulderen til ledelsen. 

Ud over den positive modtagelse regner Jan 

Sørensen også med, at man med organisations

ændringerne endnu bedre kan levere det, som 

brugerne ønsker. 

- Min forventning er, at processerne bliver mere 

systematiske, og at der kommer større fokus på 

at holde uddannelsesudbud i trit, så ændringer 

i de faste rammer bliver lavet med endnu større 

fokus på, hvad Flyvevåbnet vil have og har brug 

for. 

Skolechef Henrik Larsen har også store ambitio

ner på skolens vegne 

- Helt centralt er selvsagt, at vi vil bevare skolen 

som en god og respekteret arbejdsplads, der 

lever op til den enkelte medarbejders forvent-

ning til en tidssvarende og effektiv virksomhed. '11-
Air Force Training Centre er ikke svaret på alt, ~1 
men et væsentligt skridt i den rigtige retning, 

fastslår han. ■ 

FLYVEVÅBNET 35 



Operational Mentoring and Liaison Team 

0 

ENDNU ET HALVT AR I 

■ 
\ - --
De danske rådgivere på den afghanske Garnison 
Shorabak i Helmand gav i slutningen af januar 
stafetten videre til næste hold. Chefen for det 
afgåede hold gør her status med det overhængende 
spørgsmål: Nytter det overhovedet noget? 

AF OBERSTLØJTNANT ERIK NORDAHL· PEDERSEN, CHEF FOR OMLT HOLD IV 

FOTO: OMLT HOLD IV 

E
t halvt år går stærkt. Vi kom herned midt 

i juli sidste år overbeviste om. at vi ville 

gøre en forskel, og vi havde tillige sat 

os for at komme hjem igen styrkede på både 

krop og sjæl. Jeg synes, vi har nået begge mål. 

Forskellen, vi har gjort, synes måske her og nu 

ubetydelig, men jeg er overbevist om, at indsat

sen fra os og de andre hold vil være til at få øje 

på overtid. 

At være mentorer er ingen let opgave. Succes 

kræver vedholdenhed grænsende til stædig

hed, og man skal kunne finde på alternative 

opgaveløsninger og - nok frem for alt - have en 

kæmpe portion tålmodighed. Samtidig udfor

dres man rent personligt i for eksempel sin 

evne til at se nuanceret på tingene og udvise 

respekt over for kolleger. såvel danske som 

internationale. 



Til trods for en god missionsforberedende 

uddannelse var ingen af os til fulde forberedte 

på at skulle indfri disse "ekstra" krav og for

ventninger. Det krævede derfor en del team

samarbejde at holde fokus på opgaven og målet 

for øje. 

Jeg nævner det, fordi netop samarbejdet og 

sammenholdet er så umådelig vigtigt for, at 

holdet har kunnet stå strabadserne igennem. 

Og paradoksalt nok har de ekstra krav og for

ventninger gjort det hele både sjovere, mere 

spændende og ikke mindst udfordrende - på 

den gode måde. 

Har det været indsatsen værd? 
Det spørgsmål har vi stillet os selv mange 

gange undervejs. Svaret herpå har hver gang 

været det samme: "Ja! Det har så afgjort været 

indsatsen værd!" Alle har fra først til sidst ydet 

deres ypperste efter bedste evne, og alle har 

så afgjort fået en hel del nyttig livserfaring 

med hjem i rygsækken. Viden og erfaring, der 

vil præge den enkeltes arbejds- og privatliv 

fremover. 

Ad samme spor - men lidt anderledes 
Fra starten af missionen lå det klart, at vi skulle 

fortsætte i samme spor, som de foregående 

hold. Udgangspunktet, målsætningerne og det 

hertil hørende udviklings- og måleværktøj (Mis

sion Essential Task List) var givet på forhånd. 

Vilkår, omgivelser og de afghanske officerer 

var også stort set ens. Forskellen mellem os og 

tidligere hold var udelukkende, at vi var andre 

mennesker med andre ideer og en lidt ander

ledes måde at gribe opgaverne og udfordrin

gerne an på. Ikke sådan at forstå, at vi gjorde 

det hverken bedre eller dårligere end tidligere 

hold. Vi gjorde det anderledes - og vi gjorde 

det godt. 

Nytter det noget? 
På Hold IV nåede vi et relativt stort antal mål

sætninger, herunder at få færdiggjort flere 

projekter, som sidste hold havde sat i gang. Et 

eksempel er, at vi hen mod missionens slutning 

genåbnede et bibliotek, som Hold III lavede 

startskuddet til. Det tog det halve år siden da 

at få indkøbt bøger, udarbejde procedurer for 

udlån, indføre åbningstider samt ansætte en 

bibliotekar. Det lykkes nu at låne bøger ud - og 

at få dem tilbage i hel stand. 

Det lyder måske underligt, at et sådant relativt 

beskedent projekt skulle medføre problemer, 

men når omkring 80 procent af soldaterne ikke 

kan læse og skrive, er det faktisk ret stort at 

få mulighed for at lære netop det. Mange af 

bøgerne er derfor på 1., 2. og 3. klasseniveau. 

Der er selvfølgelig stadig rigeligt at tage fat på 

for de kommende hold. Vi har - synes vi selv 

- ydet en ganske hæderlig indsats på relativt 

kort tid og under ofte ret vanskelige forhold. 

Alle disse ting er opnået gennem hårdt arbejde, 

ved at vise det gode eksempel og ved at møde 

afghanerne der, hvor de er. Desuden har vi 

lært garnisonen i højere grad at strukturere og 

fokusere på det, der er vigtigst. Det har godt 

nok ind imellem været med deres arme vredet 

om på ryggen, men det er sket, og det holder 

ved. Formår de kommende hold at bibeholde 

fokus og momentum, og går de til opgaven med 

samme gejst, som mit hold har gjort, så er jeg 

ret overbevist om, at de også vil kunne se en 

forskel over tid. 

Så for at svare på det indledende spørgsmål: 

Ja. Vores indsats nytter- i høj grad. Derfor er 

det også glædeligt, at perioden for dansk men

tarering på Shorabak er udvidet med to år frem 

til udgangen af 2014. ■ 
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- Det er bare fedt. Det var en meget ambivalent 
følelse at sætte sig ind i helil<opteren - det var 
på en gang fascinerende og så helt uden for min 
l<ontrol. 

powerpoint-side, som var totalt volapyk. 

Jeg forstod intet af, hvad der var på siden. 

Da de bagefter spurgte, om der var spørgs

mål. .. tja, forklarer Nicolaj l<opernikus og 

fortsætter: Nicolaj Kopernikus efter første flyvetur 
- Men jeg blev noget lettet, da jeg hørte, som observatør i Fennec-helilcopter. 

at LET brugte helt almindeligt dansk, som: 

kan du se den røde gård der? Og så videre. 

Så blev det lidt mere overskueligt, fortæl

ler han. 

AF CHRISTER VILLEKJÆR HAVEN, HWKAR 

S
l<uespilleren Nicolaj Kopernikus deltager to 

uger i januar i en tv-produl<tion, som optages 

ved Eskadrille 724. Han skal udfordres i rol-

len som observatør på en Fennec. Overskriften for 

programmet er "På dybt vand", og Nicolaj l<opernikus 

skal på l<ortest mulig tid lære faget som observatør af 

seniorsergent Erik Leth (LET). På den sidste optagedag 

vil Nicolaj blive testet på sine færdigheder - så skulle 

han gerne "mestre" jobbet, så vidt som det er muligt 

på den korte tid. 

En observatørs rolle på en Fennec er alsidig og 

indebærer både løsning af egne opgaver - blandt 

andet navigation I dagslys og mørke og i forskellige 

vejrlig, anvendelse af natkikkert og infrarødt kamera 

til eftersøgningsoperationer samt støtte til særlige 

operationer eller politioperationer med indsættelse af 

Aktionsstyrken eller Jægerkorpset - og at kunne styre 

og flyve helikopteren i sikkerhed, hvis der skulle ske 

noget med pi loten. 

Volapyk eller l<lar tale 
I minutterne inden Nicolaj l(opernikus stiger ombord 

i Fennec'en første gang, er han noget mere tavs end 

dagen før. Indledningsvis sætter han sig på bagsædet, 

og LET tager plads på venstre sæde foran. Nicolaj 

suger til sig, mens han følger med på sit kort. 

- Til at starte med var jeg nervøs for, om jeg over

hovedet kunne forstå og lære den samtaleform. som 

observatøren og piloten kommunikerer sammen med. 

I morges deltog jeg i morgenbriefingen, hvor jeg så en 

l<ort tid senere lander helikopteren, og 

skuespilleren og observatøren bytter pladser. Obser

vatørsædet er Nicolajs. 

leg blev skråsikl<er 
En time senere kan Nicolaj Kopernikus gøre status over 

sin første flyvelektion som observatørelev: 

- Det var super spændende, og det går stærkt, men 

på en l idt speciel måde, forklarer han og fortsætter: 

Jeg skal hele tiden være foran piloten og udpege de 

målgenstande, som han skal flyve efter. Og når Jeg 

finder punkterne i terrænet hurtigt, så er jeg foran, er 

der ingen problemer. Men hvis jeg udpeger et forkert 

punkt eller ikke kan finde det, så haster det pludseligt. 

Se, hvordan Nicolaj Kopernikus klarer udfordringerne, 

som Eskadrille 724 har udtænkt for ham, når program

met vises på TV 2 i slutningen af februar eller begyn

delsen af marts. ■ 



BLIVER MAN EN BEDRE OFFICER AF AT SPILLE 

På Flyvevåbnets Officerssl<ole er 
de kommercielle computerspil 
Battlefield og Modern Air 
Power blevet en succesfuld 
del af undervisningen. Nu 
udvides spil-arsenalet med det 
amerikanske JCATS. 

AF ALLAN MØLLER-PETERSEN, FLOS 

FOTO: FRANK W. ROSENGAARD. 

N
ye begreber og undervisningsformer 

har vundet indpas på Flyvevåbnets 

Officersskole (FLOS) og har fået gode 

faglige resultater og tilbagemeldinger. I fag

gruppe Operationer har man de seneste par år 

eksperimenteret med brugen af computerspil 

og simulation i undervisningen - et bevidst 

skridt væk fra ren tavleundervisning. Faglærer 

Martin Henningsen mener, det giver en øget 

indlæring. 

- Simulationen gør, at der kan skabes situati

oner i indlæringen, som ville være umulige med 

almindelig tavleundervisning, forklarer han. 

Og nu er FLOS klar til at tage næste skridt i 

udviklingen: 

På den Grundlæggende Officersuddannelse 

lærer kadetterne først om de basale begre-

ber inden for Kommando Et Kontrol. regler 

for magtanvendelse (Rules-of-Engagement) 

og netværksbaserede operationer, samt om 

egentlige flyvevåben-operationer. Disse begre

ber træner kadetterne i praksis ved hjælp af 

de kommercielle computerspil Battlefield og 

Modem Air Power. 

- Spillene giver kadetterne personlige 

erfaringer med forhold som overblik, beslut

ninger, som kan koste civile menneskeliv, samt 

konsekvenser af at skulle efterleve restriktive 

rules-of-engagement, siger Martin Henningsen 

og fortsætter: 

' - Mellem spillene coaches kadetterne indi

viduelt og gruppevist Det betyder, at hol'det 
• 

Flyvevåbnets Officerssl<ole 

lærer af hinandens erfarin

ger, og at udbyttet af spillet 

forbedres undervejs. Som 

optakt til spillene udarbej

der kadetterne de nødven

dige operative planer, som 

man ville gøre i en skarp 

mission. 

Simulation på højere niveau 
Herefter lægges fokus på værnsfælles operati

oner og ikke mindst på operationer mod irregu

lære styrker. Men her kommer de kommercielle 

computerspi l til kort. Der er brug for egentlig 

simulering i større skala, og derfor introducerer 

FLOS nu et amerikansk simulationsprogram 

kaldet JCATS (Joint Conflict and Tactical Simu

lation). 

JCATS har i flere år været anvendt flere ste

der i Forsvaret på forsøgsbasis, blandt andet 

til træning af kommende førere på brigade- og 

divisionsniveauer i et samarbejde mellem 

Hærens Officersskole og Forsvarsakademiet 

(FAI<). Både de faglige og de pædagogiske erfa

ringer er meget positive. JCATS anvendes også i 

flere NATO-lande, og det var herfra, at FAK blev 

inspireret til at introducere JCATS på stabskur

sus (majorkursus). Kort fortalt kan JCATS til

byde FLOS mere præcis og realistisk simulation 

af større scenarier med fokus på værnsfælles 

operationer. 

- Visionen er, at kadetterne får bedre forstå

else for air power-støtte til hæroperationer, 

forklarer Martin Henningsen og tilføjer: 

- Vi har allerede meget gode erfaringer med 

de nuværende programmer. Jeg kan se, at 

kadetterne får stort udbytte af simulationerne, 

fordi de kan træne begreberne på egen krop i 

et skolemi~ø. og fordi vi coacher dem undervejs 

i sti;!det for at give en tilbagemelding, når det 

he 
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Tommy Vangsy mærkede i 

sandhed, hvordan den born

holmslce vinter bed fra sig. 

(Foto. Radarhoved Bornholm) 

Julen 2010 blev en højtid, som Tommy Vangsy på Radarhoved 
Bornholm sent vil glemme. I næsten tre døgn var han indespærret på 
sin arbejdsplads, da sneen lukkede øen. 

AF ARNE BACH NIELSEN 

V
ejret lillejuleaften i Rønne gav rynker i 

panden på radartekniker Tommy Vangsy, 

da han sammen med søværnskotleger 

kæmpede sig gennem driverne i en GD firhjuls

trækker for at nå på vagt. Med sig havde de en 

flæskesteg og ingredienser t il brune kartofler. 

Vist skulle der jules. 

Om morgenen ju leaftensdag var der kommet 

mere sne, end vagtafløsningen kunne klare at 

trodse. Det stod hurtigt klart, at snerydningen 

var blevet indstillet. Havde det ikke været for 

en sømandskollega, havde den stået på feltra

tioner juleaften. 

- Min kollega boede ikke langt fra radarhove

det, og han kunne godt køre ad en lille skovvej 

til og fra . Han har nogle naboer, hvis julegæster 

af gode grunde ikke nåede frem. Naboerne 

gav ham deres overskydende julemad, og på 

den måde fik vi da lidt ju l ud af det, fortæller 

flyverspec ialist Tommy Vangsy. Han forklarer, 

at humøret trods alt var højt, og at man kommer 

tættere på hinanden i sådan en situation. 

Juledag var vejen stadig lukket mod Rønne, 

men med nød og næppe kunne der køres til 

Vester Marie, hvor der blev provianteret lidt hos 

den lokale købmand. 

Tommy Vangsy brugte den lange vagt på at 

arbejde med lidt hængepartier inden for elek

tronikken. 

Først den 26. december blev der lys for enden 

af tunnellen. Det lykkedes akkurat for den ti l

trædende afløser at bane sig vej til radarhove

det gennem sneen. 

- Pudsigt nok var det mig selv, der i følge 

vagtlisten skulle have denne vagt, men vi fik 

byttet rundt, så jeg omsider kunne tage hjem, 

fortæller Tommy Vangsy. 

Han ankom til hjemmet i Rønne ved middags

tid, hvor han lige nåede at være sammen med 

julegæsterne i halvanden time, inden de måtte 

rejse hjem. 

Tommy Vangsy har på grund af den lange ju le

vagt fået ti ldelt en ekstraordinær fridag. 
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